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V Aluminiju je energija vedno prisot-
na, ~e `e ne iz proizvodnje, pa tista v
nas samih. V tej {tevilki {e toliko bolj,
ker smo energijo izpostavili kot os-
novno temo. 

Pred kratkim nam je predsednik
uprave mag. Danilo Toplek podrobno
pojasnil vse zunanje okoli{~ine, doma
in v Evropski uniji, ki se nana{ajo na
perspektivo oskrbe Taluma z elektri~-
no energijo. Sedaj pa smo pozornost
posvetili stanju znotraj Taluma, in si-
cer nekoliko bolj energiji plina, kajti
elektri~na energija za elektrolizo je po-
gosto omenjana in vsem dokaj znana.  

Elektri~na energija je doslej predstav-
ljala 97,7 odstotka potreb Taluma ali
okrog 14 odstotkov celotne slovenske
porabe. Z zmanj{anjem porabe  konec
preteklega leta za 500 GWh smo
slovensko elektrogospodarstvo raz-
bremenili za kar 3 odstotke, kar je
edinstven dogodek, kajti to se v Slo-
veniji {e ni zgodilo in se tudi ne bo.
Poleg tega nas dose`eni parametri
porabe energije na kilogram proizve-
denega aluminija uvr{~ajo v svetovni
vrh med proizvajalci, kar je pohvala ne
le za Talum, ampak tudi za Slovenijo.
A ~eprav so se razmerja porabe ener-
gentov v Talumu spremenila, odvis-
nost Taluma od elektri~ne energije
ostaja. Dejstvo, da se v manj kot dveh
urah brez elektri~nega toka ustavi
elektroliza, pove vse.  

Plina v samem procesu proizvodnje in
predelave aluminija sicer porabimo
manj, je pa ta za Talum s {iritvijo pro-
grama pretaljevanja sekundarnega
aluminija vedno pomembnej{i vir. Kje
in zakaj porabljamo energijo plina, so
nam pojasnili glavni odjemalci, vodje
DE Gnetne zlitine, Livarske zlitine in
Anode. Vsi poudarjajo, da na{a tehno-
logija dosega optimalne specifi~ne
parametre porabe. Z energijo je pove-
zana tudi informacija o najnovej{ih
ukrepih EU, ki so v obliki energetsko-
podnebnega paketa silno neugodni za
proizvajalce aluminija, zaradi ~esar
vodstvo Taluma i{~e re{itve. Predsta-
va o celotni energetski sliki se zaokro-
`i v pogovoru z vodjo DE Energetika
mag. Bo{tjanom Koro{cem, ki nam je
pojasnil proces oskrbe, meritev, kon-
trolo, razvojne cilje in druge strokovne
posege na vseh energentih, ki jih
Talum potrebuje.

Bo{tjan nam je v pogovoru razlo`il
tudi na~in dela in vodenja svoje enote.
Kot zanimivost je povedal, da ga ~lan
Uprave Bojan @igman v~asih vpra{a,
ali so tam {e ljudje. Sli{i se kot {ala,
vendar je proces tako posodobljen in
se {e naprej razvija, da bo morda kdaj
v prihodnosti res {lo brez ljudi. Pa ne
samo v energetiki, kajti digitalizacija
dru`be je gonilo razvoja! Danes je 32
zaposlenih, delo odli~no obvladajo,
povrh vsega pa so med najbolj{imi,
kar zadeva organizacijsko klimo v Ta-

lumu. O~itno Bo{tjanu uspeva ohra-
njati `e od nekdaj dobre odnose med
njimi. Tudi sam v pogovoru izra`a
doma~nost in na {iroko odpira vrata
svoje intime. 

To je sicer zna~ilnost mnogih med na-
mi in podobne navade ohranjamo tudi
z na{imi upokojenci, kar nazorno
dokazuje zanimiva reporta`a z Alek-
sandrom Bla`em. Prav pristnost omo-
go~a, da se med seboj spoznavamo,
kar je dragocen prispevek h kulturi
Taluma oziroma vrednotam, ki nam jih
je v tej {tevilki podrobno predstavila
Lilijana Ditrih. 

Tudi beseda ima svojo energijo, kar
nam dokazuje Aleksandra Jelu{i~, ki z
nami sodeluje `e leto dni. Tokrat, prav
v mesecu kulture, nas preseneti {e s
poezijo. Objavljamo nekaj njenih pes-
mi. Tako Aleksandra poleg mnogih
drugih na strani Aluminija prina{a lite-
rarno umetnost. To nedvomno ni na{
glavni namen, je pa lepo in hvalevred-
no, da se potrudimo s svojimi pris-
pevki povedati ve~ kot zgolj sporo~iti
informacijo. ^e se pri tem rodi nov
talent, mu zaploskajmo, kajti predvsem
gre za spo{tovanje pisane besede. 

Februarska Aleksandrina kolumna
govori o Ljubezni, torej ljubezni z veli-
ko za~etnico. Ko se ta zgodi v tebi, ne
potrebuje{ ve~ nobene pameti, ker ve{
vse.

Talum in energija

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Z energijo je povezana tudi
informacija o najnovej{ih
ukrepih EU, ki so v obliki
energetsko-podnebnega
paketa silno neugodni za
proizvajalce aluminija, zaradi
~esar vodstvo Taluma i{~e
re{itve.«
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V prilo`enih ~lankih bi vas radi sez-
nanili s stanjem na podro~ju porabe
energentov v Talumu, predvsem s po-
rabo zemeljskega plina. Najprej po-
glejmo, kako je energija razporejena
po virih. Navedeni podatki so iz ob-
dobja, ko je {e obratovala elektroliza
B. Z njeno izklopitvijo se je poraba
elektri~ne energije zmanj{ala za 30
odstotkov, kar bo na koncu leta neko-
liko spremenilo prikazana razmerja.
Najve~ porabimo elektri~ne energije,
in sicer 97,7 odstotka (ali 1,7 TWh na
leto). Iz goriv D2 porabimo manj kot
0,2 odstotka od skupne energije, po-
trebne za Talum. Energija, pridobljena
iz zemeljskega plina, zna{a 1,2 odstot-
ka (ali 21 mio Sm3 na leto). Za la`je ra-
zumevanje lahko povemo, da je bilo na
Ptuju (vklju~no s Perutnino Ptuj) po
podatkih, ki nam jih je prijazno posre-

doval dobavitelj Adriaplin, lansko leto
prodanih pribli`no 12 mio Sm3 zemelj-
skega plina. Adriaplin je s 1. januar-
jem 2008 postal nov uvoznik ze-
meljskega plina za Slovenijo in poleg
{iroke potro{nje oskrbuje tudi ve~je
industrijske uporabnike po Sloveniji.
Od celotne elektri~ne energije se je 92
odstotkov porabi v elektrolizah, 3 od-
stotki se izgubijo pri usmerjanju. Za
elektromotorne pogone in gretje
livarskih pe~i porabimo 3 odstotke ce-
lotne elektri~ne energije, okrog 2
odstotka porabijo preostali porabniki.
Energija, pridobljena iz zemeljskega
plina, se razdeli za procese v livarnah
(63 odstotkov) in pri proizvodnji anod
(28 odstotkov). Za ogrevanje porabi-
mo 9 odstotkov energije za proizvod-
njo vro~e vode in pare.x

Za~etki uporabe zemeljskega plina kot
goriva segajo v Talumovih livarnah v
osemdeseta leta prej{njega stoletja.
Ob izgradnji livarne za litje trakov in
`ice (dana{nja DE Rondelice) so bile
vgrajene prve pe~i z mo`nostjo upora-
be teko~ega ali plinskega goriva. Te
uporabljamo {e danes. 

Pred tem je bila elektri~na energija,
podobno kot v vsej Evropi, edini upo-
rabljeni vir energije v livarnah alu-
minija. Elektri~ne indukcijske pe~i,
vgrajene v prvi Talumovi livarni (Li-
varna 1), so omogo~ale pretaljevanje
trdnega vlo`ka, pe~i z elektri~nimi
uporovnimi grelniki v stropu pa so se
uporabljale kot livne pe~i. [ele do-
stopnost novih energentov (mazut, te-
ko~i naftni plin, zemeljski plin) je

omogo~ala uporabo druga~nih goril-
ni{kih naprav, ~eprav so njihov ve~ji
razmah kar nekaj ~asa ovirali tehno-
lo{ki pomisleki glede kakovosti talin,
proizvedenih v tovrstnih pe~eh. Temu
dejstvu se verjetno lahko pripi{e
zna~ilna tehnolo{ka zasnova proizvod-
nih linij, ki so bile zgrajene konec
prej{njega stoletja, kar velja tudi za
Talumove naprave iz tega obdobja:
plinski talilni pe~i je obvezno dodana
elektri~na uporovna livna pe~, tak{na
je zasnova v takrat zgrajenih Livarnah
2 in 3. [ele novej{e linije v Talumu
(Livarna zlitin) so zasnovane z le eno
plinsko ogrevano talilno-livno pe~jo.
Ob vgradnji nove opreme je bila po-
sebna pozornost vedno namenjena
u~inkoviti  rabi energije in vedno bolj
izpostavljenemu varovanju okolja. Ob
zahtevi po vse ve~jem obsegu pretalje-
vanja trdnega aluminija so bile
uporabljene najsodobnej{e re{itve za
~as vgradnje posameznih naprav.
Prvotne gorilnike na hladen zrak je pri
novej{ih vgradnjah nadomestil reku-
peratorski ali regeneratorski na~in
predgrevanja zraka za zgorevanje, kar
omogo~a u~inkovito zgorevanje ze-
meljskega plina z nizkim dele`em NOx
v dimnih plinih ter ob ustrezni izvedbi
obzidave pe~i optimalne porabe ze-
meljskega plina. 
Posebna zgodba je uporaba odpadne-
ga aluminija v proizvodnem procesu.
Gorilni{ki sistemi dvokomornih talil-
nih pe~i za odpadni aluminij omogo-

Razporeditev
porabe energije 
v Talumu

ENERGIJA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stikali{~e

Zemeljski plin
v Talumovih livarnah 
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~ajo uporabo energije zgorelih prime-
si v odpadu (kot so barve, laki, olja in
plastika). Poraba zemeljskega plina se
na ta na~in  ustrezno zmanj{a, hkrati
pa se z zgorevanjem spro{~enih plinov
iz primesi in ~i{~enjem dimnih plinov
na ~istilnih napravah zagotovi kako-
vost emisij v skladu z okoljevarstveni-
mi standardi.
Zapiranje elektroliz, posledi~no vse
ve~ja uporaba nadomestnih surovin v
obliki trdnega vlo`ka in nenehna rast
proizvodnje so dodobra spremenili
podobo livarn. Neizogibno temu sledi
strma rast porabe zemeljskega plina v
livarnah v zadnjem desetletju, vendar
vgradnja najsodobnej{ih gorilni{kih
naprav in njihova optimalna uporaba
zagotavljata nizko specifi~no porabo
zemeljskega plina na enoto proizvoda
in s tem dolgoro~no konkuren~nost
na{ih proizvodov na trgu ter ustrezno
varovanje okolja. Tej strategiji bodo
sledila tudi vsa nadaljnja dela in vla-
ganja na tem podro~ju.x

V proizvodnji drogov obravnavamo
zemeljski plin kot glavni energent. Se-
veda so pomembni tudi drugi ener-
genti, vendar jih tro{imo v relativno
manj{em obsegu.

Zemeljski plin se pri nas uporablja
predvsem v livarni{kih pe~eh kot ener-
gent za pretaljevanje aluminija ter pri
pripravi taline, pa tudi pri toplotni ob-
delavi oziroma homogenizaciji dro-
gov. Pri pretaljevanju in pripravi taline
zna{a poraba zemeljskega plina kar 75
odstotkov od njegove skupne porabe,
preostalih 25 odstotkov pa se porabi
pri toplotni obdelavi oziroma homoge-
nizaciji drogov.
S strategijo pretaljevanja sekundarne-
ga aluminija se je pojavila tudi potre-
ba po opremi, brez katere tega cilja ni
mogo~e dose~i. To nas je vodilo do
pe~i za pretaljevanje, ki za gorivo
potrebujejo zemeljski plin. Vsekakor je
ena izmed glavnih karakteristik delo-
vanja naprave poraba zemeljskega pli-
na na enoto proizvoda. O opremi ozi-
roma gorilni{kih sistemih bi lahko

zapisali veliko, vendar bi omenil samo
nekaj osnovnih stvari. Dvokomorna
talilna pe~ S6, v kateri se pretali glav-
nina trdnega vlo`ka, je opremljena z
regenerativnim gorilni{kim sistemom.
Enak sistem imajo tudi druge talilne
pe~i, ki za gorivo uporabljajo zemelj-
ski plin. Kaj pravzaprav pomeni rege-
nerativni gorilni{ki sistem? Regenera-
torji so v osnovi toplotni menjalniki,
pri katerih se izkori{~a toplotna
energija zgorevnih plinov za segreva-
nje sve`ega zraka pri gorenju. Dose`eta
se dva glavna u~inka: zgorevni plini se
v regeneratorju ohladijo in  svojo to-
plotno energijo posredno oddajo sve-
`emu zraku, ki se segreje. Tako segret
sve`i zrak nato vodimo na gorilnike,
kjer je zaradi vi{je temperature izkoris-
tek zemeljskega plina bistveno ve~ji,
poraba pa posledi~no manj{a.

Vse pe~i so procesno vodene, kar nam
omogo~a nenehno spremljanje in
analiziranje vseh potrebnih podatkov v
zvezi z gorenjem, spremljamo pa lahko
tudi porabo zemeljskega plina.
Kot je razvidno iz grafa, je poraba ze-
meljskega plina na enoto proizvoda v
zadnjih petih letih na podobni ravni, in
to kljub pove~anju trdnega vlo`ka
oziroma sekundarnega aluminija v
proizvodnji. Vse to pri~a, da se kljub
pove~anju potrebe po energiji za pre-
taljevanje koli~ina energije ni bistveno
spremenila, kar ka`e na racionalnej{o
rabo. Vsekakor je treba omeniti tudi,
da so vse na{e naprave v skladu s
strogimi evropskimi smernicami v
smislu porabe zemeljskega plina pri
opravljanju na{e dejavnosti. Te
naprave sodijo v skupino naprav, ki so
v omenjenih evropskih smernicah

Gorilnika na pe~i za pretaljevanje aluminija T4

Kako s plinom danes in jutri?
GNETNE ZLITINE

BO[TJAN SAGADIN
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V primerjavi s premogom ali nafto
vsebuje zemeljski plin zanemarljivo
nizke vrednosti `vepla. Pra{nih delcev
(saj in pepela) pri izgorevanju prakti~-
no ni. Ob pravilni nastavitvi plinskih
gorilnikov sta edina stranska produk-
ta, ki nastajata v procesu izgorevanja,
ogljikov dioksid in voda.

Na{a delovna enota se s 30 odstotki
celotne porabe uvr{~a med ve~je po-
rabnike zemeljskega plina v Talumu.
Plin se v proizvodnem procesu upo-
rablja kot gorivo v razli~ne namene, in
sicer:

- za kurjenje kalcinacijske pe~i za pe-
~enje anod, 

- za predgrevanje lukenj na anodah
pred zalivanjem, 

- za su{enje ~epov po grafitiranju, 
- za su{enje elektroindukcijskih pe~i

in livnih loncev, 
- za predgrevanje katodnih kompletov

pred zalivanjem s sivo litino in 
- za lokalno ogrevanje posameznih

delovnih mest (plinska sevala).

Zanesljiva oskrba s plinom je za na{o
delovno enoto klju~nega pomena, {e
posebej za vzdr`evanje procesa pe-

~enja na komorni kalcinacijski pe~i, ki
predstavlja v proizvodnem procesu z
energijskega vidika najintenzivnej{o
fazo. Izpad oskrbe z zemeljskim pli-
nom lahko sicer kratkoro~no nado-

mestimo z uteko~injenim naftnim pli-
nom, ki ga skladi{~imo v neposredni
bli`ini proizvodnih objektov (kapacite-
ta skladi{~a 260 Sm3). Popolni izpad
oskrbe s plinom bi namre~ pomenil
zaustavitev kurjenja pe~i, kar bi krat-
koro~no imelo negativen u~inek na
kapaciteto, dolgoro~no pa bi pomeni-
lo skraj{anje `ivljenjske dobe obzida-
ve. 
PPoorraabbaa  zzeemmeelljjsskkeeggaa  pplliinnaa  vv  DDEE  AAnnooddee
vv  oobbddoobbjjuu  11999977––22000077
Poraba zemeljskega plina je bila v pre-
teklem obdobju skladna s koli~insko
proizvodnjo pe~enih anod. Povi{anje
porabe leta 2002 je bilo posledica
dograditve elektrolize C. Na porabo
plina sicer vplivajo {tevilni dejavniki,
kot so zrakotesnost, poraba zasipnega
koksa, vsebnost smole v zelenih ano-
dah, tehnolo{ki parametri pe~enja

navedene kot najbolj{a razpolo`ljiva
tehnika tudi na podro~ju porabe ze-
meljskega plina na enoto proizvoda.
Kako pa z zemeljskim plinom v pri-
hodnje? Vsekakor se vsi zavedamo, da

je vsaka vrsta energije zelo pomembna
in dragocena ter da se moramo neneh-
no truditi za pove~evanje izkoristkov in
njeno racionalno rabo. ^aka nas torej
zahtevna naloga!x
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Okolju relativno 
prijazno gorivo

ANODE
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Evropska komisija je 23. januarja
2008 v sklopu energetsko-podnebne-
ga sve`nja predstavila predlog revidi-
rane direktive 2003/87/EC o trgovanju
z emisijami toplogrednih plinov (TGP)
za dr`ave ~lanice Evropske unije.
Najpomembnej{a sprememba za alu-
minijsko industrijo in s tem tudi za
Talum je vklju~itev celotne proizvod-
nje primarnega in sekundarnega alu-
minija. Doslej je bil namre~ Talum
vklju~en v shemo EU o trgovanju z
emisijami TGP samo na osnovi porabe
zemeljskega plina. To pomeni, da je
bila elektroliza iz trgovalne sheme v
celoti izklju~ena. Z letom 2013 pa naj
bi bili v trgovanje z emisijami vklju-
~eni vsi proizvodni procesi s pripada-
jo~imi proizvedenimi emisijami TGP.
Vklju~itev celotne proizvodnje alu-
minija v Talumu od leta 2013 naprej bi
lahko ogrozila uspe{nost prihodnjega
poslovanja na{e dru`be. Tveganje se
lahko znatno zni`a v primeru ustrezne
kompenzacije stro{kov CO2 s ceno

elektri~ne energije. Evropska aluminij-
ska industrija je do danes zmanj{ala
emisije PFC za 83 odstotkov od leta
1990 in s tem veliko pripomogla k
obvladovanju podnebnih sprememb,
predvsem zaradi pozitivnih uporabnih
lastnosti, ki jih aluminij premore in
zaradi katerih velja resni~no za kovino
prihodnosti. Aluminij je svetovni pro-
izvod, katerega cena se oblikuje na
svetovni ravni, in sicer na Londonski
borzi kovin (angl. London Metal Ex-
change, LME). ^e se proizvodni
stro{ki zaradi izvajanja trgovalne
sheme pove~ajo, se ne morejo pre-
nesti na kupca, saj bi se kupci odlo~ili
kupiti proizvode iz aluminija drugod
ali bi jih uvozili. Analize ka`ejo, da ne
bi bila zadostna niti brezpla~na
dodelitev emisijskih kuponov za
neposredne emisije, saj so posredne
emisije lahko tudi do {estkrat vi{je od
neposrednih emisij.
Evropska komisija naj bi preu~ila
mo`nosti, kako za{~ititi evropsko in-

dustrijo (in s tem seveda tudi alumi-
nijsko), da ne bi izgubila konkuren~-
nih prednosti na svetovni ravni.
Najbolj nas skrbi, da bi evropsko alu-
minijsko industrijo prizadela ne-
pravi~na konkurenca brez podobnih
zahtev za aluminijsko industrijo zunaj
podro~ja EU. Naloga Evropske komi-
sije je, da zelo jasno definira in razvrsti
energetsko intenzivno industrijo ter za
ta ob~utljiva podro~ja dolo~i nova
pravila. Mo`ni spremembi za aluminij-
sko industrijo sta:

- 100-odstotna brezpla~na
dodelitev emisijskih kuponov za
neposredne emisije;

- za posredne emisije naj bi se
specificiral kompenzacijski
mehanizem za prenos stro{kov
CO2; mehanizem naj bi ponudil
finan~no pomo~ na osnovi sub-
vencioniranja cene elektri~ne
energije.

Nem{ki Focus je poro~al, da bodo za
industrijo jekla, aluminija, kemikalij in
podobne energetsko intenzivne indus-
trije vsaj za dolo~en ~as emisijski
kuponi res brezpla~ni, saj bi sicer
nem{ko gospodarstvo utrpelo veliko
finan~no izgubo. Da bi dosegli cilje
novega energetsko-podnebnega sve`-
nja, bi morale druge industrije ali celo
drugi sektorji, ki ne bodo tako prizade-
ti, prevzeti ve~je breme. Nekateri kli-
matologi in tudi industrija opa`ajo, da
so pri oblikovanju posameznih ele-
mentov celotnega sve`nja ponovno `al
dobili prednost energetski elementi in
ne podnebne spremembe, povezane z
vsemi drugimi podro~ji (industrija,
gospodinjstva, promet itd.). Evropa

reciklira ve~ aluminija kot katera druga
regija v svetu. Recikliranje aluminija
povzro~i manj{e emisije za pribli`no
95 odstotkov. Zato naj bi Evropa pre-
poznala glavno vlogo recikliranja alu-
minija s pozitivnimi spodbudami za
nadaljnjo rast ter ne bi nalagala dodat-
nega finan~nega in administrativnega
bremena sektorju, ki igra eno izmed
pomembnej{ih vlog pri izvajanju iz-
bolj{av v naravnem okolju. 
Upam, da bo Evropsko zdru`enje za
kovine dovolj mo~no in vztrajno, da
bo doseglo pozitivne u~inke za alu-
minijsko industrijo in za Talum ter da
od leta 2013 poslovanje na{e dru`be
ne bo ogro`eno zaradi nespametnih
odlo~itev. Upam tudi, da bosta
proizvodnja in predelava aluminija
obdr`ali glavno vlogo v na{em vsak-
danjem delovanju. V interesu vseh
evropskih dr`avljanov je, da se delov-
na mesta in industrije ne bi mno`i~no
za~eli seliti na podro~ja zunaj Evrope.x

Mag. Aleksandra Murks

Aluminijska industrija
ostaja v nevarnosti 
na podro~ju trgovanja
z emisijami

ENERGIJA

MAG. ALEKSANDRA MURKS
FOTO: SRDAN MOHORI^

(kon~na temperatura, ~as zadr`eva-
nja), temperatura okolice  itd.
V prikazanem obdobju smo s prekinit-
vijo faze su{enja koksa (zagotavljanje
nizke vsebnosti vlage ob dobavi s
strani dobaviteljev) in z izbolj{anjem
recikliranja katrana, ki se v fazi
pe~enja izlo~a v elektrofiltrih (akumu-
lacija v rezervoarju in ponovno kurje-
nje s pomo~jo posebne kurilne rampe)
dosegli pomembne energijske prih-
ranke. Uporabljena tehnologija pe~e-
nja anod v Talumu je po celotnem
energijskem izkoristku enakovredna
najnovej{im tehnologijam, pri katerih
gre sicer razvoj v smeri odprte komo-
re (brez pokrova). 

Osnova za {tevilne izbolj{ave v proiz-
vodnji anod je racionalizacija, pa ne
samo porabe zemeljskega plina, tem-
ve~ tudi drugih energijskih virov, ki jih
uporabljamo v proizvodnem procesu
(elektri~na energija in komprimirani
zrak). Gospodarno obvladovanje pro-
cesov smo postavili v sredi{~e na{ih
prizadevanj, v prihodnosti s poudar-
kom na regeneraciji sekundarnih ener-
gijskih virov  (“odpadna” toplota) tam,
kjer bo to smiselno.   
Seveda pri teh prizadevanjih ne
smemo zanemariti dejstva, da zahteva
raba plina v proizvodnem procesu
izjemno odgovorno in strokovno delo
vseh udele`encev (operaterjev, vzdr`e-
valcev). Vse naprave so vklju~ene v

sistem periodi~nih vizualnih kontrol in
preventivnega vzdr`evanja, vsi zapos-
leni pa preverjajo in dopolnjujejo

svoje znanje na rednih periodi~nih
izobra`evanjih.x

Kalcinacijska pe~
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V pogovoru z vodjo DE Energetika
mag. Bo{tjanom Koro{cem vas `elimo
podrobneje seznaniti z njim samim, z
osnovnimi dejavnostmi te enote, ki
{teje 32 zaposlenih, s klju~nimi
vzrokih za njihov uspeh ter s  pogle-
dom v prihodnost glede oskrbe in
porabe energije.

Pogovarjali smo se z 
mag. Bo{tjanom Koro{cem

INTERVJU

Pripravljeni
na vse
izzive

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Mnogi se spomnimo tvojega o~eta,
ki je bil znan po svoji vztrajnosti,
resnosti, temeljitosti … Njegova
`ivljenjska pot v Talumu je bila zelo
plodna, zdi se, da tega danes ni
mo`no ponoviti. ^e dovoli{, bi
vpra{al, ali v sebi najde{ podobne
lastnosti. 

K opisu njegovih lastnosti moram
dodati {e garanje od jutra do ve~era,
tako v slu`bi kot doma, pri sorodnikih
in prijateljih. 
Sicer pa imam o~eta v lepem spominu
in se ga zelo pogosto spominjam,
zlasti ko se znajdem pred kak{no te`ko
odlo~itvijo ali neprijetno nalogo. Pos-
ku{am se spomniti njegovega na~ina
razmi{ljanja in dela, na~ina re{evanja
te`av in spopadanja z izzivi, kar
posku{am v ~im ve~ji meri uporabiti
tudi pri svojem delu. Ugotavljam, da
mi kar dobro uspeva, seveda pa {e ne
tako dobro, kot bi si sam `elel. @al ni
bilo prilo`nosti, da bi mi o~e pomagal
v za~etku delovne kariere. Za razliko
od njega si `elim najti ve~ ~asa tudi za
sprostitev. No ja, pa tudi resnosti se
ne oklepam ves ~as, tako da mi v~asih
»potegne« tudi na otro~je. [e sre~a.

Vendar si v slu`bi relativno hitro
napredoval, magistriral in ustvaril
dru`ino. Koliko so k temu prispevali
ambicija, dober na~rt, sre~a …?

Odkar sem pri{el v Talum, sem si `elel
dinamike, spoznavati nova podro~ja
dela, poskusiti uresni~iti svoje zamisli
in pokazati, ~esa sem sposoben in kaj
vse znam. No ja, pri slednjem sem si
moral priznati, da bo treba po fakulteti
stopiti na realna tla in se za~eti
»zares« u~iti. Praksa, v kateri je treba
teoreti~na znanja izkoristiti, pa je vse

prej kot preprosta zadeva, zato se
pravo u~enje z redno zaposlitvijo {ele
za~ne. 
Po dveh letih zaposlitve sem spoznal,
da ~e `elim slediti svojim ciljem in
ambicijam, si moram poleg znanj iz
mo~nostne elektrotehnike pridobiti {e
znanja s podro~ja ekonomskih znano-
sti. Tako sem dokon~al {e magistrski
{tudij s podro~ja politike organizacije
in strate{kega managementa. 
Prepri~an sem, da sem v slu`bi napre-
doval zaradi nenehnega truda in zavze-
tega dela ter pripravljenosti na sodelo-
vanje z vsemi zaposlenimi v podjetju
in zunaj njega. Seveda pa je k temu
pomagal {e kan~ek sre~e.

Kako sta potekala tvoje otro{tvo in
{olanje? Si morda `e od malega
na~rtoval nekatere svoje cilje? 

He, he, bolj ali manj sami lepi spomi-
ni! Moje otro{tvo in {olanje, vsaj v

osnovni in srednji {oli, sodita v
tipi~no zgodbo pionir~ka in najstnika v
~asu socializma, ko ni bilo pomanj-
kanja, zasvojenosti z ra~unalniki in
mamil. Imel sem pisano in sre~no
otro{tvo z mnogo prijatelji, ki smo se
cele dneve in ve~ere potikali s kolesi
in mopedi po soseski, se igrali verjet-
no `e izumrle igre (hulahup, gumitvist,
ravbarje in `andarje …) in naredili tu-
di marsikatero neumnost. V teh letih
mi je mama vzbudila ljubezen do gora
in narave, o~e do tehnike in dela, so-
vrstniki pa do bencina in ceste. 
V {oli mi je {lo dobro od rok, zato za
u~enje nisem porabil dosti ~asa – tako
ga je ostalo ve~ za »moje« stvari. Ko
pa sem prvi~ po{teno »zakoli~il«, kar
je bilo kot strela z jasnega, sem vzel
zadeve bolj resno in odgovorno ter si
takrat obljubil, da je bilo to zadnji~, da
me je nekaj tako mo~no presenetilo.
Od takrat posku{am gledati »~ez
ovinek« ter iskati stvari, ki bi me uteg-
nile vre~i s tira, in jih obrniti v svoj
prid. 
Ne spomnim se, da bi si v rani mla-
dosti zastavil kak visokolete~i cilj, je
pa res, da se `e od nekdaj rad zatekam
v svoj sanjski svet, kjer sem si postavil
ogromno ciljev, ponavadi »sanjskih«.

Ali je tudi proizvodnja aluminija
pri{la v tvoje `ivljenje iz sanj?

Verjetno, saj se mi je tovarna zdela
ogromna. O~e me je `e kot de~ka
dostikrat peljal v slu`bo, kjer sem si
ogledoval ta ~ude`ni svet in spoznal
njegove takratne sodelavce. V srednji
{oli in kasneje sem prejemal
kadrovsko {tipendijo, zato sem vsaj
dvakrat letno opravljal prakso ali
po~itni{ko delo v podjetju, najve~krat

v elektrodelavnici, v kateri je bilo
takrat zaposlenih okoli 80 delavcev.
Kasneje sem v podjetju opravil {e
pripravni{tvo in tako dodobra spoznal
podjetje in njegove posebnosti.

Prvi~ si bil na resnih preizku{njah,
ko ti je bilo pri 27 letih zaupano
vodenje OE Elektrovzdr`evanje.
Kako ocenjuje{ to obdobje?

Po letu in pol, odkar sem kon~al
pripravni{tvo v Energetiki in bil pre-
me{~en v Elektrovzdr`evanje kot teh-
nolog za visokonapetostne naprave,
sem dobil mo`nost izkazati se kot vod-
ja OE, kar je bilo zame veliko prese-
ne~enje in isto~asno prilo`nost, ki
sem jo z veseljem sprejel. Za~etki so
bili zame zelo turbulentni, saj sem se
prvi~ sre~al z vlogo vodje enote, in to
kot najmlaj{i. Takrat nas je bilo okoli

»Ob tem se iskreno zah-
valjujem vsem sodelujo~im,
ki so dobesedno »trgali« po
dolgem in povprek, saj brez
njihovega po`rtvovalnega
dela ne bi bilo odli~nih 
rezultatov.«

»Prepri~an sem, da sem 
v slu`bi napredoval zaradi
nenehnega truda in 
zavzetega dela ter 
pripravljenosti na 
sodelovanje z vsemi
zaposlenimi v podjetju 
in zunaj njega.«
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30 sodelavcev. Pri svojem delu sem
posku{al uvajati nekatere nove in dru-
ga~ne pristope k delu, pri ~emer sem
tu in tam naletel tudi na pomisleke
sodelavcev in tako kmalu ugotovil, da
je mogo~e cilje dose~i le s konstruk-
tivnim sodelovanjem celotnega kolek-
tiva in vseh tistih zunaj njega, s kate-
rimi sodeluje{. V vsem ~asu v Elektro-
vzdr`evanju mi je – kot mentor in
mnogokrat {e veliko ve~ – ob strani
stal takratni vodja DE Vzdr`evanje
Stanko Horvat, ki je prava zakladnica
znanja in izku{enj. Prvi trenutek, ko
sem za~el voditi OE, mi je dejal, da ne
bom nikoli mogel zadovoljiti pri~ako-
vanj vseh sodelavcev in da bo zmeraj
kdo odkrito ali prikrito nezadovoljen.
In imel je prav. Ima prav. 
V elektrovzdr`evanju sem imel prilo`-
nost delati z izjemnimi strokovnjaki in
zelo korektnimi sodelavci, zato se jim
ob tej prilo`nosti {e enkrat zahvalju-
jem za odli~no sodelovanje, ki se ga
veselim tudi v prihodnje.

Vodenje DE Energetika si prevzel
novembra 2005 in lani ste bili med
najbolj{imi v Talumu, kar zadeva
organizacijsko klimo. Koliko sta k
temu pripomogli `e tradicionalni
disciplina in urejenost, ki ju zahte-
va tudi narava dela v energetiki, in
koliko u~inkovit pristop?

DE Energetika je bila ustanovljena leta
1992, ko je bila pod vodenjem Herma-
na [krinjarja zbrana skupina strokov-
njakov, katerih naloga je bilo obvlado-
vanje vseh energentov in meril v pod-
jetju. @e od vsega za~etka so bili
temelji DE trdni in zdravi, zelo dobra je
bila tudi organizacijska klima v enoti,
zato je bil moj za~etek relativno lahek.
Iz DE Vzdr`evanje sem s seboj prine-
sel svoje dotedanje izku{nje s podro~-
ja vodenja, ki sem jih lahko s pomo~jo
novih sodelavcev hitro vklju~il v delo
na novem podro~ju. Povsem normal-
no pa je, da sem s seboj prinesel tudi
nekaj novih pogledov na podro~je dela
– konec koncev je to tudi eno glavnih
pri~akovanj vsake kadrovske spre-
membe. 
Po zaslugi vseh zaposlenih v DE lahko
trdim, da smo zelo homogena delovna
skupina in kot tak{ni s skupnimi mo~-
mi pripravljeni na vse izzive, s kateri-
mi se sre~ujemo in ki nas {e ~akajo.

Tvoj odnos do dela in ljudi se ka`e
tudi v tem, da redno pi{e{ o
dogodkih v Aluminiju. Aprila 2006
si omenjal pripravo novega stan-
darda na podro~ju obvladovanja
energije. Ali je ta standard v smis-
lu racionalne in u~inkovite rabe
energije v Sloveniji za`ivel?

Glede obve{~anja notranjega in zu-
nanjega okolja podjetja v internem
~asopisu Aluminij sem mnenja, da ga
{e vse premalo izkori{~amo. Talum je
namre~ izjemno kompleksen sistem z
mnogimi posebnostmi in zanimivost-
mi, ki jih je treba predstavljati vsem
zaposlenim. Tudi tako je mogo~e pozi-
tivno vplivati na organizacijsko kul-
turo, predvsem pa na pripadnost
zaposlenih podjetju, ki postaja v dina-
mi~nem tr`nem gospodarstvu vedno
ve~ji kapital podjetja.
Ideja o mednarodnem energetskem
standardu (ISO …) je stara `e nekaj
let, tudi v Sloveniji, in je v nekaterih
zahodnoevropskih dr`avah `e dobro
vpeljana. Gre za logiko, ki je identi~na
logiki standarda o ravnanju z okoljem
ter standarda o varnosti in zdravju pri
delu. Po mojih informacijah je stan-
dard {e vedno v fazi »usklajevanja« in
»dogovorov«, kaj pa se z njim dogaja
v resnici, pa je {ir{i strokovni javnosti
nepoznano. @al.

Za leto 2006 si povedal, da je bilo
bolj burno kot katero drugo doslej.
Pri tem si na{tel  popravilo trans-
formatorja 9, rekonstrukcijo trans-
formatorskih postaj v Kotlarni in v
Anodah, avtomatizacijo dizelskih
agregatov, sanacijo hrupa transfor-
matorjev za halo C, izgradnjo nove
transformatorske postaje v DE
Gnetne zlitine, obnovo stavbe
Energetike, izgradnjo nadzornih
sistemov transformatorskih postaj,
sanacijo toplotnih podpostaj.  Je
temu {e kaj dodati? 

Ja, da je bil to le uvod v izjemno ob{i-
ren investicijski cikel v DE Energetika,
ki smo ga nadaljevali lani in mu tudi
letos {e ni videti konca, tako na
podro~ju elektroenergetike, strojne
energetike kot tudi na podro~ju
obvladovanja meril. S sodelavci ugo-
tavljamo, da sta bili pretekli dve leti
resni~no plodni, kar se ti~e projektov,
saj smo jih realizirali toliko, kot bi jih
v normalnih razmerah v {tirih letih. Ob

tem se iskreno zahvaljujem vsem
sodelujo~im, ki so dobesedno »trga-
li« po dolgem in povprek, saj brez nji-
hovega po`rtvovalnega dela ne bi bilo
odli~nih rezultatov. In veste, kaj? Niti
pribli`no nam {e ni zmanjkalo volje in
energije, zato z istim tempom drvimo
tudi v letu 2008.

Za tvojim hrbtom na steni vidim
opisane {tevilne nove naloge.
Katere med njimi so najpomemb-
nej{e? 

Natan~no 14 novih projektov smo
za~eli, zato jih imam stalno pred o~mi.
Te`ko bi izpostavil najpomembnej{e-
ga, saj so ~isto vsi po vrsti namenjeni
enemu in edinemu cilju – zagotavlja-
nju najve~je tehni~no mo`ne razpolo-
`ljivosti energentov za vse porabnike
in hkrati ~im bolj racionalnem ravna-
nju z energijo. In natan~no to je bist-
veni del poslanstva DE Energetika v
Talumu.

Zna~ilna je tvoja zagnanost: »@e
danes se veselim jutri{njih dni, ko
bomo lahko ponovno skupaj stopili
stopni~ko vi{e,« si napovedal za
leto 2007. Ali si pri tem imel v mis-
lih ljudi?

Res je. Nobena najsodobnej{a tehno-
logija nam ne pomaga prav ni~, ~e
nimamo za njeno upravljanje prav tako
vrhunskih sodelavcev, ki so sposobni
obvladovati, vzdr`evati in dalje razvi-
jati  tehnologije vgrajenih naprav in
sistemov. V preteklih letih smo se
zaposleni v DE Energetika izjemno
intenzivno izobra`evali in usposab-
ljali, tako na podro~jih funkcionalnih
usposabljanj kakor tudi na podro~jih
primarnih znanj. Poleg tega na obsto-

je~ih delovnih mestih postavljamo
nove, vi{je zahteve po dose`eni izo-
brazbi zaposlenih, s ~imer zagotav-
ljamo tudi za prihodnost optimalno
obvladovanje naprav in sistemov, za
katere smo zadol`eni. In le tako lahko
zagotovimo, da bomo vsi skupaj stop-
ni~ko vi{e v smeri doseganja ciljev DE
in podjetja kot celote.

Povedal si tudi, da je leto minilo
kot blisk, da ste morda zaradi teh
aktivnostih pozabili na sprostitev in
zabavo, vendar je prevladalo zado-
voljstvo, da ste funkcijo energetike
popeljali na vi{jo raven. Kaj pome-
ni vi{ja raven? 

To pomeni, da smo posodobili skoraj
vse energetske naprave, ko so bile {e
iz let za~etka proizvodnje glinice in
aluminija v Kidri~evem, torej stare
krepko prek 50 let, in da smo opremili
`e skoraj vso energetsko infrastrukturo
z najnovej{imi tehnologijami – avto-
matiziranim delovanjem, daljinskim
nadzorom in krmiljenjem …, kar bo-
mo nadaljevali tudi v prihodnje.
Res je, da nam je preve~krat zmanjka-
lo ~asa za »hladno pivo« po koncu
delovnega dne, so pa bili tisti redki
trenutki toliko lep{i in bodo ostali v
lepem spominu. O ja, znamo se tudi
po{teno zabavati in sprostiti!

Tudi druge DE in slu`be si vabil k
sodelovanju pri izbolj{avi ener-
getske u~inkovitosti na razli~nih
podro~jih dela v Talumu. »Energija
je tudi v nas samih, uporabimo jo
in usmerimo drug k drugemu …,«
si poudaril. Ali je ta tvoja gradnja
mostov uspela? 
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[e zmeraj sem istega mnenja in pre-
pri~anja, ugotavljam pa, da so »ener-
getski mostovi« {e dale~ od
dokon~anja. No ja, to niti ni tako sla-
bo, saj je najpomembneje, da se ved-
no bolj zavedamo pomembnosti
energijske u~inkovitosti na vseh po-
dro~jih in pri vseh korakih na{ega
`ivljenja in dela. Cilji doseganja ~im
ve~je energijske u~inkovitosti so stal-
na naloga v vseh delovnih okoljih,
morda nam manjka le {e nekaj dobre
volje, da se za~nemo skupaj in
poenoteno ukvarjati s to problematiko.
^e vzamem za primerjavo na{a zaseb-
na `ivljenja, kjer postajamo vsi izjem-
no racionalni porabniki razli~nih vrst
energentov, lahko upravi~eno pri~aku-
jem, da bomo prej ali slej to zavedanje
prenesli tudi v svoja delovna okolja.
Prvi pogoj za to je vzpostavljanje
odprtih dialogov in mo`nosti za komu-
niciranje, kar nam `e sedaj lepo uspe-
va, nato pa znanja in izku{nje le {e v
~im ve~ji meri vklju~iti v na{ vsakdan
znotraj tovarni{ke ograje. In takrat
bomo varno hodili po mostovih, ki jih
skupaj gradimo.

Zavzel si se za cilje poslovne
odli~nosti, ki si jih prepoznal v
zagotavljanju najvi{je mo`ne raz-
polo`ljivosti energentov, merjenju
porabe in poro~anju o porabi od-
govornim osebam, obvladovanju
meril ter izvajanju ukrepov za u~in-
kovitej{o uporabo energentov.
Zelo ambiciozno. Ali je tudi ures-
ni~ljivo? 

Prav gotovo, saj je ravno to vodilo
vseh na{ih projektov in aktivnosti v
preteklosti, sedanjosti in bo tudi v pri-
hodnosti. Kot `e re~eno, pa to ni samo

na{a odgovornost, pa~ pa odgo-
vornost vseh zaposlenih – konec kon-
cev ~isto vsi delamo za isto tono alu-
minija, ki so nam jo kupci pripravljeni
pla~ati z denarjem, brez katerega ne bi
bilo na{ega obstoja in razvoja.
^e naj ravnamo porabniki z energenti
~im bolj racionalno, je treba najprej
vedeti, katere energente porabimo,
koliko in kje ter kak{ni so pretekli in
pri~akovani prihodnji trendi porabe. 
Projekt »poslovne odli~nosti« z vidika
racionalne rabe energentov {e zdale~
ni kon~an, saj moramo poskrbeti {e za
sprotni (on line) dostop porabnikov do
podatkov o porabi energentov na svo-
jih porabnikih, nato pa celoten sistem
s pomo~jo porabnikov {e izpiliti. Gre
za sicer ob{iren, vendar re{ljiv projekt,
ki ga bomo realizirali letos.

Ali lahko na kratko pojasni{ nad-
zorni sistem za distribucijo elek-
tri~ne energije? 

Sistem za nadzor distribucije elektri~-
ne energije je sestavljen iz mre`e med
seboj povezanih transformatorskih
postaj internega 10 kV omre`ja, kjer je
vsak porabnik, vsak dovod in odvod iz
postaje nadzorovan s svojim digital-
nim za{~itnim relejem, nad njihovim
delovanjem pa imamo nadzor s tehno-
lo{kega ra~unalnika komandne sobe
Stikalnice. Bistvo sistema je, da v
vsakem trenutku vidimo konfiguracijo
odklopnikov, lo~ilnikov in status
posameznih porabnikov, tako da lahko
v vsakem trenutku zagotavljamo napa-
janje vsakega porabnika iz dveh smeri,
s ~emer je zagotovljena najve~ja mo`-
na razpolo`ljivost dobave elektri~ne
energije. Druga velika prednost sis-
tema je, da v primeru okvare v trans-

formatorskih postajah takoj vemo, kje
se je napaka zgodila, tako da lahko v
najkraj{em mo`nem ~asu orga-
niziramo odpravo okvare in vzpostavi-
tev normalnih obratovalnih razmer.
Gre za zapleten in razvejan sistem, ki
je nepogre{ljiv pripomo~ek na{ega
sodobnega sistema za obvladovanje
distribucije elektri~ne energije.

Talum in energetski sistem Slove-
nije.

Z vidika energetskega podro~ja ima
Talum v slovenskem prostoru izjemen
pomen, predvsem na podro~ju elek-
troenergetike, saj predstavlja s svojim
~istim pasovnim odjemom klju~ni
gradnik slovenskega elektroener-
getskega sistema. Na{a sposobnost
takoj{nje sprostitve 130 MW elektri~-
ne energije predstavlja t. i. neuradno
terciarno in minutno rezervo, ki je v
primeru nevarnosti razpada elektro-
energetskega sistema prva re{ilna
bilka za ohranitev sistema, saj lahko
prvi uradni agregat sprosti podobno
mo~ {ele po 15 minutah, ko je lahko
`e prepozno. Posledic razpada sistema
pa verjetno ni treba posebej opisovati. 
Drugi zelo pomemben vpliv Talumo-
vega pasovnega odjema pa je, da v
~asu zmanj{ane porabe elektri~ne
energije v Sloveniji (pono~i, konec
tedna in ob praznikih) ni treba dodat-
no reducirati proizvodnje v termoelek-
trarnah, zaradi ~esar te obratujejo z
vi{jim izkoristkom in posledi~no
ni`jimi proizvodnimi stro{ki, s ~emer
Talum neposredno vpliva na ni`jo
ceno elektri~ne energije v Sloveniji,
kot  bi bila sicer.

Pri~e smo podra`itvi nafte, elek-
tri~ne energije, plina, surovin in
nenazadnje tudi hrane. Tako je
energija, kot sam pravi{, »postala
{e bolj vro~a tema kot doslej in
vedno bolj vpliva na vse ravni
na{ega `ivljenja.« Halo B smo iz-
klopili. Kak{na prilagajanja, raci-
onalizacije ali druge ukrepe je {e
mo`no pri~akovati v Talumu? 

Tako velikega zmanj{anja porabe
energije, kot smo jo dosegli v Talumu
z zaustavitvijo elektrolize B, seveda v
bli`nji prihodnosti ni ve~ pri~akovati.
Podro~ji, ki imata {e precej{nje re-
zerve z vidika racionalizacije, sta sistem
ogrevanja ter sistem priprave tehno-
lo{kih voda iz zaprtih hladilnih siste-
mov. Na prvem podro~ju te~ejo aktiv-
nosti pri izrabi virov odpadne toplote
iz tehnologij livarni{ko-predelovalnih
enot, kar je neposredno povezano z
zmanj{anjem  porabe zemeljskega pli-
na, na drugem podro~ju pa na optimi-
ranju sekundarnih hladilnih sistemov
(hlajenje livarni{kih linij), doziranja
kemikalij ter izlo~itve biocidov v fazah
kemi~ne priprave tehnolo{kih hladil-
nih voda, kar je neposredno povezano
z zmanj{anjem porabe elektri~ne
energije in manj{imi koli~inami na~r-
pane surove vode iz ~rpali{~a. 
Ne smemo pozabiti {e na projekt
proizvodnje toplotne energije iz lesne
biomase, pri katerem sodelujemo in ki
bo za`ivel predvidoma spomladi letos,
kar tudi predstavlja velik prihranek pri
porabi energentov.

O oskrbi z elektri~no energijo in
evropskem energetskem trgu nas
je predsednik podrobno seznanil v
prazni~ni {tevilki. Kako sam oce-
njuje{ ta razmerja glede na to, da s
predsednikom tesno sodelujeta?

Elektri~na energija je ena izmed stra-
te{kih surovin Taluma, zato jo je tako
treba tudi obravnavati. S predsed-
nikom Uprave pogosto govoriva o tej
temi, pri ~emer sam prispevam po-
trebne informacije z operativne ravni
obvladovanja te surovine, ki verjetno
pomagajo pri njegovih odlo~itvah in ki
vodijo k drugim aktivnostim za zago-
tavljanje dovolj kakovostne energije za
na{e potrebe. Tega statusa elektri~na
energija nima le nekaj zadnjih nekaj
let, pa~ pa `e ves ~as poslovanja pod-
jetja. Razlika je danes le v tem, da

»Sistem za nadzor distribuci-
je elektri~ne energije je 
sestavljen iz mre`e 
med seboj povezanih 
transformatorskih postaj
internega 10 kV omre`ja,
kjer je vsak porabnik, vsak
dovod in odvod iz postaje
nadzorovan s svojim 
digitalnim za{~itnim relejem,
nad njihovim delovanjem 
pa imamo nadzor s 
tehnolo{kega ra~unalnika
komandne sobe Stikalnice.«
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elektri~ne energije v Evropi primanj-
kuje, da so cene neupravi~eno znorele
in da imamo v Sloveniji trenutno naj-
vi{je cene energije dale~ naokoli.
Razlogov za to je veliko, od vertikalne
integracije proizvajalcev, distributerjev
in trgovcev z elektri~no energijo, ne-
upravi~enega vklju~evanja stro{kov
emisijskih kuponov CO2 v ceno elek-
tri~ne energije, »gne~e« na interkone-
kcijskih daljnovodnih povezavah na
mejah med dr`avami, do zaustavitve
nekaterih zastarelih proizvodnih enot
na jugovzhodu EU ter nenazadnje do
pospe{enega gospodarskega razvoja
novih ~lanic EU. 

Kako gleda{ na ravnanje EU glede
energetsko-podnebnih ukrepov?

Vsi po vrsti ugotavljamo, da se je v
zadnjih letih za~elo z na{im podneb-
jem dogajati nekaj ne`elenega: tem-
perature se vztrajno dvigajo, napovedi
za prihodnost so zelo ~rnoglede, za
vse navedene globalne spremembe pa
bi naj bila v najve~ji meri kriva sektor
energetike oziroma primarne proiz-
vodnje elektri~ne energije iz fosilnih
goriv ter primarna industrija. [e ve~ji
krivec za to je lahko sektor prometa, ki
pa ostaja zaenkrat pri oblikovalcih
politik {e v »drugi ligi«. 

Drugi energetski paket EU, ki ga je
sprejela tudi Slovenija, zahteva pove-
~anje u~inkovitosti porabe energen-
tov, zmanj{anje izpustov toplogrednih
plinov ter pove~anje dele`a proizvod-
nje energije iz obnovljivih virov. Za
Slovenijo celo velja, da naj bi do leta
2020 pove~ala dele` proizvedene elek-
tri~ne energije iz obnovljivih virov na
25 odstotkov  glede na sedanjo celot-
no proizvodnjo v dr`avi. V izgradnji je
sicer nekaj dodatnih proizvodnih
kapacitet izrabe rek (spodnja Sava,
~rpalni elektrarni Av~e in Kozjak), v
pripravi pa so tudi analize izvedljivosti
energijske izrabe Mure, projekti posta-
vitve vetrnih elektrarn na Volovji rebri
ter vzpodbujanje postavitve solarnih
elektrarn. Verjetno pa nimamo dovolj
obnovljivih virov, ki bi jih lahko u~in-
kovito uporabili, da bi dosegli postav-
ljeni cilj. Ena od mo`nih re{itev je
pove~anje vzpodbud za proizvodnjo
elektri~ne energije s pomo~jo sonca,
kot ka`ejo nekateri zgledni primeri iz
Evrope.

Tvoj sodelavec Milan Tkal~ec je
izrazil strah, da bomo ljudje pora-
bili vse energetske vire in da se bo
treba odpovedati marsikateremu
ugodju. Dr`i?

Povsem se strinjam z Milanovim
mnenjem, saj se ne gre slepiti, da so
obstoje~i viri fosilnih goriv neiz~rpen
vir. Res so rezerve {e precej{nje in
bodo pre`ivele nas in {e kak{no gene-
racijo za nami, se pa je treba zavedati,
da je za njihovo izkori{~anje treba
uporabljati vedno zahtevnej{o tehno-
logijo, kar pomeni zgolj in samo pri-
tisk na dvig cen. [e ne tako dolgo
nazaj smo tarnali, kaj bo, ko bo stal
sod~ek nafte 20 dolarjev, danes pa je
`e ve~ kot 100 dolarjev, pa {e vedno
vsi `ivimo in {e vedno razsipavamo
energente. To pomeni, da {e vedno
nismo dosegli tako visoke cene fosil-
nih goriv, da bi se spla~alo posegati
po alternativnih virih, kot so gorivne
celice, son~na energija, energija zem-
lje … Omeniti velja, da vendarle ob-
stajajo {e nekateri drugi, prakti~no
neiz~rpni viri energiji, na primer ener-
gija plime in oseke (bibavica), geoter-
malna energija, nuklearna energija in
energija sonca. Samo za primer naj
navedem, da bi vse slovenske potrebe
po elektri~ni energiji zadovoljili s

proizvodnjo solarne elektri~ne energi-
je na povr{ini 10 krat 10 kilometrov, in
to ob sedanji tehnologiji.
Menim, da prehod na nove vire ener-
gije ne bo pomenil odpovedovanja
ugodju, saj je stremljenje po ugodju
eden osnovnih motivov razvoja ~lo-
ve{tva, vsaj v »razvitem« delu sveta,
~akajo nas le nekoliko druga~ne oblike
ugodja. 

Ali nas lahko re{i jedrska energija?
Srednjero~no in dolgoro~no nas lahko
re{i le jedrska energija (fuzija in fizija),
dolgoro~no pa se ji bo pridru`ilo {e
izkori{~anje son~ne energije. Drugi
viri bodo v bistveno manj{em obsegu,
~e ne celo zanemarljivi. Kratkoro~na
re{itev je zemeljski plin, ki lahko pre-
mosti ~as do novega obdobja jedrske
energije.

Kaj je zate posebej pomembno pri
vodenju tako kompleksnega proce-
sa?

V procesu energetike je zame najbolj
pomembno izogniti se po{kodbam so-
delavcev. Sre~ujemo se s podro~ji
dela, kjer je nevarnost za te`ke po{-
kodbe izjemno velika. V mislih imam
nevarnosti zaradi visoke napetosti,
brizgov pare, eksplozije plina ali po{-
kodb zaradi kemikalij. Navedene ne-
varnosti nas silijo v neprestano izo-
bra`evanje in usposabljanje ter delati
tako, da bi se zmanj{evale potencialne
nevarnosti. Ne glede na ves trud, ki ga
vlagamo v preventivo, pa se tu in tam
zgodi tudi kak{na po{kodba ali nesre-
~a, vendar na sre~o {e nobena ni bila
usodna. Zavedam se, da sem kot vodja
odgovoren za varnost vseh zaposlenih
v enoti, vendar smo za svojo varnost v
prvi vrsti najprej odgovorni sami.

Kaj pa z vidika dela in poslovanja?
Pomemben vidik na{ega dela je spo-
{tovanje tehnologije, kar je neposred-
no povezano s poslovanjem podjetja.
Gre predvsem za odgovornost za
brezhibno napajanje elektrolize C z
elektri~no energijo. Vsem v Talumu je
znano, da je elektroliza lahko brez na-
pajanja najve~ eno uro. Ta ~as pa je v
primeru okvar tako zelo kratek, da
zahteva izurjene in tehni~no visoko
strokovno podkovane zaposlene v
Stikalnici, ki so v vsakem trenutku
sposobni vzpostaviti ponovno obrato-

valno stanje naprav za elektrolizo. Zato
so za Talum nepogre{ljivi in verja-
mem, da bomo v dobri kondiciji tudi v
prihodnje!

Koliko ti pomeni tradicija Taluma?
Talum je zame drugi dom in ga tako
tudi jemljem ter spo{tujem, svoj
pogled na podjetje pa posku{am
prena{ati tudi na druge sodelavce.
Lahko re~em, da spo{tujem tradicijo
podjetja in njegovo osnovno idejo ter
da mi je v ~ast in ponos delati v eni
najuspe{nej{ih slovenskih dru`b.

Vemo za tvoj interes za potapljanje,
motoroznanstvo, {portni avto ...
Kaj pa dru`ina in drugo?

Moja oziroma na{a dru`ina {teje tri
~lane: `eno Lidijo, koker{panjela Bar-
nija in mene. Otrok {e nimava. Psi so
moja ljubezen `e od malih nog, saj
smo imeli doma zmeraj vsaj enega
psa. Psi so s svojo (samo)voljo dober
poligon za trening vztrajnosti in potr-
pe`ljivosti. Ljubezen do psov sedaj
deliva oba z Lidijo, tako da si ne znava
ve~ predstavljati `ivljenja brez svojega
kosmatinca in njegove dlake v stano-
vanju. 
Del prostega ~asa namenjam razli~nim
hobijem, glavni pa je `e od osnovne
{ole naprej motociklizem ali, bolje
re~eno, vse, kar je povezano z benci-
nom in cesto. Nadvse u`ivam, ko sem
na cesti, pa naj bo to z motorjem ali
avtom, zato pridno nabiram kilometre,
kadarkoli mi to uspe. Glede prevoznih
sredstev nisem pretirano izbir~en,
samo da pelje! Kljub temu da sem na
kolesih `e od osnovne {ole, pa me
nikoli ni pritegnilo dirkanje, ne po
cesti ne po dirkali{~ih, zato sem vesel,
da sem jo kljub mnogim prevo`enim
kilometrom doslej odnesel brez
omembe vredne nesre~e. 

Morda {e kak{na `elja?
Na tem podro~ju pa imam {e eno
neizpolnjeno `eljo: priti do originalne
neobnovljene Tomosove »dvojke«
oziroma Colibrija VS 50 ali 01 z
ro~nimi prestavami na »balanci«, ki
so jih izdelovali med letoma 1954 in
1959. Moped je v mojih o~eh popolna
klasika, zato ga `elim restavrirati, `al
pa mi ga do danes {e ni uspelo najti.
^e ima kdo kak{en namig, mu bom
zelo hvale`en!x

»Podro~ji, ki imata {e 
precej{nje rezerve z 
vidika racionalizacije, sta 
sistem ogrevanja ter sistem
priprave tehnolo{kih voda iz
zaprtih hladilnih sistemov.«

Aluminij, {tevilka 2, februar 200812



Mar je res `e konec leta? Pa res. Zdi
se, da nam v Evropi in tudi z evri ~as
{e hitreje te~e. Predvsem evri zelo
hitro letijo iz denarnice in upam, da
niste med tistimi, ki vsak dan bolj
nasedajo sladkim obljubam potro{-
ni{tva ali pa so jim celo `e nasedli in
so v dneh pred novim letom, pustom,
valentinovim veliko zapravljali. ^esa
vse si pretkani trgovci vseh vrst ne
omislijo, da nam kot lastne ideje vsi-
lijo misli o nujnosti tak{nih in druga~-
nih nakupov! In ve~ina ljudi naseda,
celo posojila jemljejo za nakup stvari,
ki jih ve~inoma prakti~no sploh ne
potrebujejo.
Leto{nji januar je bil spet zaznamovan
s hitenjem, `iv~nostjo, predvsem zara-
di kratkih rokov, ki sem si jih zastavil
za izdelavo ra~unovodskih izkazov za
leto 2007, ter z odsotnostjo obeh mo-
jih najo`jih sodelavk. Obe sta namre~
raz{irili svoji dru`ini za dva nova ra~u-
novodja, tako da se nam za prihodnost
ra~unovodske stroke ni treba bati, se-
veda ob predpostavki, da bodo njuni
otroci nadaljevali delo, ki ga opravlja-
ta mamici. ^e bosta ta ~lanek po na-
klju~ju prebrali, vama sporo~am, da
vaju pogre{am, ~eprav punce, ki vaju
nadome{~ajo, zelo dobro opravljajo
vajino delo. Kljub vsemu ugotavljam,
da smo glavnino dela opravili, in to
dobro, saj revizorji, ki opravljajo svoje
delo, do danes, ko pi{em ta ~lanek,
niso imeli pripomb. Rad bi {e omenil,

da smo imeli lani v Talumu kar {tiri
dav~ne preglede in dve reviziji, od
tega eno izredno po nalogu nadzorne-
ga sveta. Nepravilnosti niso ugotovili.
To mi daje potrdilo o  dobrem delu in
strokovnosti vseh nas, celotne ekipe
financ in ra~unovodstva, ki stoji ob
meni, me prena{a in podpira, tudi ko
sem slabe volje. Prav tako bi se rad
zahvalil vsem sodelavcem v prodaji,
nabavi, slu`bi za plan in analize, infor-
matiki, proizvodnji in {e kje, ki so po
svoje pripomogli k temu, da so ra~u-
novodski izkazi narejeni a`urno in
to~no ter da prikazujejo realno in
po{teno finan~no stanje in rezultate
poslovanja dru`be na razumljiv na~in.
Leto{nji zaklju~ni ra~un smo ra~uno-
vodje »zvozili«, ne da bi se nam bilo
treba spet pripravljati na bistveno ali
celo popolnoma spremenjene dav~ne
zakone na prvi dan novega leta. Ob
tem pa ne morem biti ne vem kako
vzhi~en, saj so bile spremembe v zad-
njih treh letih ve~ kot dovolj za eno
celo povpre~no dolgo `ivljenje ra~u-
novodje ali drugega dav~nega stro-
kovnjaka v dr`avah s stabilnimi razme-
rami. Spreminjanje dav~ne in ra~uno-
vodske zakonodaje (prehod na nove
slovenske ra~unovodske standarde oz.
mednarodne ra~unovodske standarde
poro~anja) je bilo tak{no in tolik{no,
da se v vsakdanjem `ivljenju {e dolgo
ne bomo izkopali iz godlje zadreg in
negotovosti, tudi ~e nam dav~nih

zakonov nikoli ve~ ne bodo spremi-
njali. Seveda ob tem ne smemo poz-
abiti tudi na prevzem evra kot naci-
onalne valute in v zvezi s tem na vse
prilagoditve v celotnem poslovnem
sistemu Taluma.

Zadnje ~ase verjetno sleherni
Slovenec vsaj enkrat na dan izre~e
besedo inflacija, njeno sopomenko
podra`itev ali njeno izpeljanko stavka.
^e je ravno ne izre~e, jo pa vsekakor
sli{i in ob~uti. Inflacija, usodni
sovra`nik ekonomskega zdravja
dr`ave, je pri nas vedno huj{a, prav
neokusne so `e vsakodnevne novice o
napovedanih velikih podra`itvah
vsega mogo~ega in stavkati za ve~je
pla~e je v Sloveniji modno. Ne ver-
jamem, da na{i dr`avni vodje vedo, kaj

je treba storiti, da se inflacija zajezi,
niti ali so se `e odlo~ili, kaj bodo sto-
rili. Nekateri se sicer trudijo, drugi si
zatiskajo o~i, od tretjih pa~ ni mogo~e
ni~ pri~akovati. Ena prvih leto{njih
sprememb je sprememba Zakona o
dohodnini. Zaradi inflacije bodo tis-
tim, ki imajo bruto pla~o ni`jo od 750
evrov bruto mese~no (v Talumu jih je
po podatkih za zadnje izpla~ane pla~e
24), pove~ali neobdav~eni del dohod-
ka in s tem olaj{ali dra`je `ivljenje. Ne
vem, ali je to vredno po~enega gro{a,
vendar menim, da to ni pravo mesto za
razpredanje o tej temi. 
V naslednji {tevilki vas bomo obvestili
o najva`nej{ih konkretnih podatkih
poslovnega izida za leto 2007.x

Danijel La~en

Dav~ni pregledi 
in revizije potrjujejo 
pravilnost dela v Talumu

ZAKLJU^NI RA^UN 2007

DANIJEL LA^EN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Aluminij, {tevilka 2, februar 2008 13



Ni dolgo tega, ko smo bili pri~e izjem-
ni aktivnosti vseh sindikatov, ki so
sledili revoltu delavcev in zagovarjali
njihove cilje pri pla~ni politiki. Gre za
to, da dr`ava in delodajalci postavljajo
v ospredje doseganje dobi~ka, pod-
cenjujejo pa pomen pravi~nega in
stimulativnega pla~evanja zaposlenim.
Gospodje iz Dimi~eve v Ljubljani (op.
pisca: Zdru`enje delodajalcev) so na
pustni petek sneli maske in pokazali
svoj pravi obraz. Ta dan bi namre~
morali podpisati kolektivno pogodbo
o izrednem usklajevanju pla~ zaradi
nenormalno povi{ane inflacije. Gre za
pogodbo za zasebni sektor, ki je bila
napisana na podlagi dogovora med

delodajalci in sindikati in parafirana –
videti je, da s figo v `epu – 25. januar-
ja tega leta. Vse ka`e, da so prej{nji
teden klecnili pod te`o pritiska neka-
terih mened`erjev, ~e{ da so podpisali
preve~. Prav zaradi tega postaja jasno,
da zgoraj omenjeni gospodje ne more-
jo sodelovati v socialnem partnerstvu,
saj niso kredibilen in kompetenten
sogovornik sindikatom.
To dogajanje je prisililo sindikate, da
so se nanj odzvali s svojimi oro`ji, da
bi nekako izrazili svoje nestrinjanje z
nastalo situacijo. Tukaj pa je nastala
velika te`ava. S parafiranjem dogovora
o dvigu vseh osnovnih pla~ za 4,7
odstotka, kar prera~unano pomeni

5,6-odstotni dvig vseh pla~ z dodatki,
je bila namre~ dolo~ena tudi varoval-
ka, ki govori o podjetjih (med katere
spada tudi Talum), ki so leta 2007 dvi-
gnila pla~e za vsaj 5,6 odstotka ali ve~
in ki jih  ta dogovor ne zavezuje.
Postavlja se vpra{anje, ~emu neredi
na na{em dvori{~u, ~e s tem ne bi pri-
dobili ni~esar razen {kode. Odgovor
na to vpra{anje je posku{al najti IO
SKEI Konference sindikatov Kidri~evo,
ko je na svoji redni seji soglasno skle-
nil, da bomo uporabili zrelej{o pot in s
tvornim dialogom z vodstvom dru`be
na podjetni{ki ravni posku{ali dose~i
ugodnej{e premike.

Na ravni elektro-kovinske dejavnosti –
SKEI se je IO SKEI Slovenije, katerega
~lan sem tudi predsedujo~i sindikata
Taluma, zaradi razli~nih pogledov med
sindikati krovne zveze (Semoli~)
odlo~il nadaljevati pogajanja za KPD s
svojimi zahtevami in predlogi, na ravni
dr`ave pa naj se identificirajo dru`be
in podjetja, ki so lani imeli dobre
rezultate poslovanja, vodstva pa jim
niso namenila nobenega povi{anja
pla~. Le za take je sindikalni boj tudi s
stavkanjem namre~ edino primerno
oro`je za dosego ciljev.x

Leta 2004 je bila narejena {tudija
odvodnjavanja odto~nih vod z obmo~-
ja industrijske cone Kidri~evo, da bi
ugotovili obstoje~e stanje in analizirali
vse vode s tega obmo~ja. Isto~asno
sta bila izvedena snemanje in pregled
obstoje~ega kanalizacijskega sistema
ter izdelan predlog sanacije kriti~nih
podro~ij.
V Talumu imamo me{ani sistem kana-
lizacije, kar pomeni, da so vse odto~ne
vode speljane v isto kanalizacijo.
Sre~ujemo se s padavinskimi, tehno-
lo{kimi in komunalnimi vodami, ki jih
moramo glede na veljavno zakonodajo

zbirati lo~eno in jih pred izpustom v
vodotok oziroma ponikanje po potrebi
tudi ustrezno obdelati.
Projekt lo~evanja odto~nih vod je v
fazi izvedbe komunalne kanalizacije v
skupni dol`ini 5600 m; pogodbena
vrednost del je 1.300.000 evrov.
Zajema dva glavna kanala, ki potekata
ob glavni tovarni{ki cesti in cesti za
Silkem. Na glavna kanala bodo
priklju~eni vsi uporabniki, ki so na
obmo~ju Taluma.
Trasa se bo zaklju~ila v lastni ~istilni
napravi na obmo~ju sedanjega use-
dalnika.x

Kjer se prepirata dva,
tretji …

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: SRDAN MOHORI^

Milan Fajt

Gradbi{~e komunalne kanalizacije

Andreja Sre~kovi~ na gradbi{~u

Tako, pa se je za~elo! 

RAZVOJ

ANDREJA SRE^KOVI^
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Lansko leto smo v Talumu opravili
{tiri dru`boslovne raziskave. Prva med
njimi je bila »TALUM 2007 – organi-
zacijska klima in zadovoljstvo zapo-
slenih«, vklju~ili smo se v slovensko
raziskavo »Organizacijska kultura v
podjetjih«, o kateri smo pisali v
prej{nji {tevilki Aluminija, Biro Praxis
je za nas opravil raziskavo »Organiza-
cijske vrednote v podjetju«, sodelovali
pa smo tudi v projektu »Zlata nit«,
katerega rezultati {e niso na voljo.
V nadaljevanju predstavljamo pov-
zetek rezultatov raziskave Organizacij-
ske vrednote v podjetju. V raziskavi
smo zaposleni ocenjevali pomemb-
nost 31 organizacijskih vrednot v Ta-
lumu, njihov pomen sedaj in v prihod-
nosti.
Zakaj smo se odlo~ili ugotavljati vred-
note zaposlenih Taluma? Predvsem
zato, ker so vrednote korenine kulture
podjetja, vsakega posameznika, so
tiste, ki ljudem najve~ pomenijo, za
posameznika so merilo, kompas, s
katerim presoja svoje ravnanje in rav-
nanje drugih. 
Z raziskavo smo predvsem `eleli ugo-
toviti:

- katere so Talumove vrednote,
- ali so vrednote vsem skupne,
- katere so tiste vrednote, ki nas v pri-

hodnosti lahko motivirajo in prispe-
vajo k ve~ji poslovni u~inkovitosti in
uspe{nosti.

Ugotavljali smo tudi razlike v vredno-
tah med pripadniki generacije t. i.
bumerjev in X-arjev, med zaposlenimi
z razli~nimi stopnjami izobrazbe,
dol`ino delovne dobe, polo`ajem v
podjetju.
V Talumu ocenjujemo, da so sedaj

najbolj in najmanj pomembne nasled-
nje vrednote:

Vrednote, ki smo jih ocenili kot
najpomembnej{e, ka`ejo na{o usmer-
jenost v delo – rezultate, usposob-
ljenost in formalno strukturo organi-
zacije. Glede na obstoje~e vrednote bi
lahko rekli, da v Talumu prevladujeta
kultura vlog, ki zaposlenim daje ob~u-
tek varnosti, organizaciji pa stabilnost,
in kultura mo~i. Naloge in nagrajeva-
nje zaposlenih so jasno definirani,
pri~akuje se, da se vsi dr`imo dogo-
vorjenega, pomembni so red, zaneslji-
vost, racionalnost, obstaja mo~na
hierarhi~na struktura. Visoko smo
ocenili tudi vrednote, ki ka`ejo na so-
delovalni duh v organizaciji ter odziv-
nost zaposlenih. Te vrednote so: hitro
reagiranje, timsko delo, sodelovanje,
odlo~nost, ambicioznost, dajanje po-
bud in predlogov.
Vrednote posameznikov se lahko
pomembno razlikujejo glede na to,
kateri generaciji pripadamo, kak{na je
na{a stopnja izobrazbe, polo`aj v pod-
jetju, dol`ina delovne dobe. Ve~ina
zaposlenih v Talumu pripada genera-
ciji bumerjev (rojeni med 1943 in
1960) ter generaciji X-arjev (rojeni

med 1960 in 1980). Za bumerje je tako
zna~ilno, da so zanje najpomembnej{e
vrednote: optimizem, skupinska
usmerjenost, spo{tovanje osebnosti,
zdravje, dobro po~utje, osebna rast,
delavnost ...  X-arje pa opredeljujejo
vrednote, kot so: obvladovanje tehno-
logij, globalno mi{ljenje, raznovrst-
nost, ravnovesje, zabava, neformal-
nost, samozaupanje. Velike razlike v
vrednostnem sistemu med generacija-
mi so lahko vir konfliktov v podjetju.
Obe generaciji se strinjata, katere
vrednote so najbolj in katere najmanj
pomembne v Talumu sedaj in v pri-
hodnje. 
Tako so v ospredju izobra`evanje in
usposabljanje, upo{tevanje predpisov,
red in urejenost, fleksibilnost, prevze-

manje odgovornosti itd., ki se jim
pridru`ujejo tudi odprta komunikacija,
iniciativnost. Bumerji nekoliko bolj
cenijo ambicioznost, hitro reagiranje,
X-arjem ve~ pomenita fleksibilnost in
timsko delo. 
Ne glede na razlike v izobrazbi so vse
tri izobrazbene skupine ( I. do IV. stop-
nja, V. stopnja in VI. do IX. stopnja)
precej skladno ocenjevale pomemb-
nost vrednot v Talumu. V ospredju so
izobra`evanje, usposabljanje, red,
urejenost, upo{tevanje predpisov,
usmerjenost k nalogam. Tudi glede
vrednot, pomembnih za prihodnost,
so si enotni (prevzemanje odgo-
vornosti za delo, odprta komunikacija,
izobra`evanje, usposabljanje). Za
zaposlene s I. do IV. stopnjo izobrazbe
sta zelo pomembni vrednoti hitro rea-
giranje, odprta komunikacija. Za
zaposlene s V. stopnjo je v ospredju
fleksibilnost, prilagodljivost. Za zapo-
slene s VI. do IX. stopnjo izobrazbe sta
v ospredju kreativnost, inovativnost.   
Glede na sta` v podjetju (delovno
dobo) je opaziti manj{e razlike v oceni
pomembnosti posameznih vrednot
med skupinami. Vsem skupinam so

skupne vrednote: izobra`evanje,
usposabljanje, upo{tevanje predpisov,
usmerjenost k ciljem, nalogam.
Zaposleni s sta`em do 5 let so kot
pomembni ocenili {e poslu{nost in
spo{tovanje avtoritet; zaposlenim z
delovno dobo od 6 do 10 let veliko
pomeni odlo~nost, zaposlenim s
sta`em od 11 do 20 let je pomembno
hitro reagiranje, zaposleni z ve~ kot 30
leti delovne dobe kot izjemno pomem-
bne ocenjujejo sodelovanje, timsko
delo in iniciativnost. 
Tudi glede na hierarhi~no raven v
organizaciji ni bilo opaziti ve~jih razlik
v oceni pomembnosti posameznih
vrednot.
Za  u~inkovitost in uspe{nost Taluma
bodo vv  PPRRIIHHOODDNNJJEE  ppoo  nnaa{{ii  oocceennii  ppoo--
mmeemmbbnnee  nnaasslleeddnnjjee  vvrreeddnnoottee::
- prevzemanje odgovornosti za

kakovost dela,
- izobra`evanje in usposabljanje,
- odprta komunikacija,
- iniciativnost,
- fleksibilnost (prilagajanje),
- hitro reagiranje,
- timsko delo.
Iz rezultatov lahko povzamemo, da so
sedaj in tudi v prihodnje za nas najbolj
pomembne naslednje vrednote: pre-
vzemanje odgovornosti za kakovost
dela, izobra`evanje in usposabljanje,
fleksibilnost, ki so se jim pridru`ile {e
odprta komunikacija, hitro reagiranje,
timsko delo. To so sodobne vrednote,
ki ka`ejo na bolj odprto organizacijsko
strukturo. Tudi v prihodnje bodo za nas
manj pomembne skromnost, spo{to-
vanje tradicije in avtoritet, nadziranje
zaposlenih, biti druga~en, izstopajo~.
Sedaj sta prevladujo~i kultura vlog in
kultura mo~i. V prihodnje si `elimo, da
bi se bolj okrepili kultura nalog in kul-
tura podpore. Za kulturo nalog je
zna~ilno, da so zaposleni notranje
motivirani, samoiniciativni, zdru`ujejo
jih skupni cilji in vizija. Kultura pod-
pore pa temelji na medsebojnem zau-
panju med zaposlenimi in organizaci-
jo, odprti komunikaciji. Kombinacija
kulture nalog in kulture podpore je
izjemno ugodna, saj usmerjenost v
skupne cilje (rezultate) uravnovesi s
pozitivnimi odnosi znotraj in zunaj
organizacije. 
Za nadaljnji razvoj, uspe{nost in u~in-
kovitost Taluma je pomembno, da
vrednote delimo vsi zaposleni, so nam
skupne in da prevladujejo tak{ne, ki so
usmerjene v sodelovanje, prihodnost. 

Organizacijske 
vrednote v podjetju

SLU@BE

LILIJANA DITRIH

SEDAJ nnaajjbboolljj pomembne vrednote: SEDAJ nnaajjmmaannjj pomembne vrednote:

izobra`evanje in usposabljanje biti druga~en, izstopajo~
upo{tevanje predpisov skromnost
red in urejenost drznost in smelost
usmerjenost k ciljem in nalogam podjetni{ki duh
prevzemanje odgovornosti
za kakovost dela kredibilnost
prilagodljivost (fleksibilnost) spo{tovanje tradicije
samostojnost pri delu sprejemanje tveganj
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V Talumu smo letne pogovore o delu
za~eli opravljati leta 1994, ko smo
uvedli ve~je organizacijske spremem-
be, sprejeli novo sistemizacijo del in
uvedli sistem horizontalnega napre-
dovanja. Talumov dialog je v prvi vrsti
komunikacijsko orodje vodij, ki  pred-
stavlja sistemati~en, poglobljen pogo-
vor o delu med vodjem in sodelavcem
in ki naj bi ga vodja opravil vsaj enkrat
letno.
V za~etku so vodje opravljali letne
pogovore v ve~ini delovnih okolij,

pozneje so jih opravljali le {e redki. V
Leta 1999 smo zopet posku{ali obudi-
ti prakso opravljanja letnih pogovorov.
Dele` vodij, ki so jih opravljali, se je
na za~etku pove~al, pozneje jih je
ve~ina vodij zopet spet opustila. V
vseh na{ih raziskavah organizacijske
klime in zadovoljstva zaposlenih se je
kazala naklonjenost zaposlenih temu,
da vodje z njimi opravijo letni pogo-
vor. Tudi v zadnji raziskavi Talum
2007 je 53,21 odstotka anketiranih
izrazilo `eljo, da bi vodje z njimi
opravili letni pogovor. Pogovor z vod-

jem  zavra~a le 10,21 odstotka anketi-
ranih. 
Na podlagi rezultatov raziskav in v
dogovoru z Upravo dru`be, smo skle-
nili, da Talumov dialog – letni pogo-
vor o delu letos postane obveza vodij
in ne ve~ le mo`nost. Tako smo po-
novno izvedli izobra`evanja o vodenju
letnega pogovora za upravo, vodje
delovnih enot, slu`b, direktorje dru`b.
Februarja potekajo izobra`evanja za
vodenje pogovora za pomo~nike vodij
DE in vodje organizacijskih enot,
aprila jim bo sledilo {e izobra`evanje

za vodje izmen, skupin. Vsak zaposle-
ni bo prejel informacijo o namenu in
ciljih Talumovega dialoga in pripomo-
~ek za pripravo na pogovor. Na podla-
gi pripravljenega terminskega plana
aktivnosti predvidevamo, da bodo
vodje opravili ve~ino letnih pogovorov
do konca oktobra. 
Talumov dialog v prvi vrsti predstavlja
prilo`nost, da se vodja in sodelavec
pogovorita o delu in skupaj postavita
cilje za naprej in ter se dogovorita o
izobra`evanjih, usposabljanjih.x

Talumov dialog
– letni pogovor o delu

LILIJANA DITRIH
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[olski center Ptuj je z razli~nimi pred-
stavitvami vabil na informativne dneve
in kasnej{i vpis v eno od petih {ol, ki
delujejo v njegovi sestavi. Sodelovali
smo tudi mi in vsem mimoido~im
predstavljali predvsem trenutno aktu-
alen razpis kadrovskih {tipendij v Ta-
lumu.  
Tako bodo osnovno{olci s {ir{ega
ptujskega obmo~ja tudi leto{njo jesen

lahko {olanje nadaljevali na poklicnih
in tehni{kih elektro-, kmetijski in stroj-
ni {oli ali Ekonomski {oli Ptuj, dijaki,
ki so srednje{olsko izobra`evanje `e
uspe{no kon~ali, pa lahko `e nekaj let
nadaljujejo {tudij na Vi{ji strokovni
{oli, ki prav tako deluje v okviru ptuj-
skega {olskega centra.
Po besedah Darje Harb {tiri ptujske
srednje in poklicne {ole ponujajo

mo`nost vpisa v kar 28 razli~nih pro-
gramov srednje{olskega izobra`eva-
nja, vi{ja {ola pa v tri programe
vi{je{olskega izobra`evanja. V nasled-
njem {olskem letu bodo `e preverje-
nim programom izobra`evanja dodali
{e nekaj novih: »Na ekonomski {oli
bodo jeseni za~eli izvajati {tiriletni
program aran`erskega tehnika, kmetij-
ska {ola bo bogatej{a za {tiriletni pro-
gram okoljevarstvenega tehnika, na
strojni {oli vabijo k vpisu triletnega
programa metalurg. Tudi na vi{ji {oli
se obeta sprememba, saj bodo za~eli
izvajati redni in izredni program eko-
nomist, vabijo pa tudi k vpisu meha-
tronike.«
V Talumu z veseljem vzpostavimo prvi
stik z dijaki in {tudenti ter njihovimi
star{i. Sodelovanje je pomembno za
delovanje podjetja v njegovem okolju
in omogo~anje mladim, da svojo pok-
licno pot nadaljujejo tudi pri nas. 

PPoossvveettii  zzaa  ddiijjaakkiinnjjee  iinn  ddiijjaakkee  ddeellaa
PPooddrraavvjjaa  iinn  PPoommuurrjjaa

Z namenom, da bi bila odlo~itev o
nadaljnjem {olanju ~im la`ja in bi
imeli dijaki vse potrebne informacije,

so Ministrstvo za visoko {olstvo, zna-
nost in tehnologijo, Ministrstvo za
{olstvo in {port ter Ministrstvo za
delo, dru`ino in socialne zadeve v
sodelovanju z obmo~no enoto Zavoda
za zaposlovanje organizirali posvete za
dijakinje in dijake zadnjih letnikov
srednjih {ol.
Posvet za dijake srednjih {ol s Ptuja, iz
Ormo`a in Slovenske Bistrice je
potekal 28. januarja v prostorih
Gimnazije Ptuj. K sodelovanju so po-
vabili tudi delodajalce, ki naj bi pred-
stavili, kak{ne poklicne profile zapo-
slujemo in katera so tista znanja, ki jih
od novih sodelavcev pri~akujemo.
K predstavitvi sta bili povabljeni pod-
jetje Carrera Optyl iz Ormo`a, ki se
predstavitve ni udele`ilo, in na{e pod-
jetje. 
Odziv dijakov je bil velik, in ~eprav je
celotna predstavitev vseh udele`enih
trajala kar nekaj ~asa, so dijaki potrpe-
`ljivo zdr`ali do konca. Zagotovo so
bile posredovane informacije dobro-
do{le in bodo marsikomu olaj{ale
odlo~itev o nadaljnji izobra`evalni po-
ti. Zanesljivo je med njimi tudi kak{en
na{ bodo~i sodelavec ali kak{na bo-
do~a sodelavka.x

Promocija
izobra`evalnih 
programov 
ptujskega 
{olskega centra

IZOBRA@EVANJE

DEJAN LEVANI^
FOTO: SRDAN MOHORI^,

IVO ERCEGOVI]

Dejan Levani~

Sodelavke iz DE UlitkiNovi sodelavci: Roman Gajser, Tanja Veseli~, Alenka [migoc, Marko Verdenik
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Zoisova ko~a (pogled z Grintovca). Foto: Lidija Kosi. Tiso~ lu~k v Jur{incih. Foto: Aleksandra Koser.

Kurentov skok v Budini. Foto: Zdravko [tumperger. Son~ni zahod na Rogli. Foto: Lidija Kosi.

Zimski kozolec na Uncu. Foto: Aleksandra Jelu{i~.
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Prej{nji mesec smo – kar se kulture
ti~e – govorili o umetnosti  fotografi-
ranja. Na praznik kulture pa smo dali
besedo besedi. Govori nam torej
Aleksandra Jelu{i~. Pomen njenih
besed smo lahko sami spoznavali iz
meseca v mesec in pravkar se izteka
leto dni njenega sodelovanja v
Aluminiju. Tokrat nas je presenetila {e
s svojo poezijo. Zaupala nam je svoje
pesmi in prosila za mnenje. »Sam ne
morem soditi o literarni kakovosti teh
pesmi, so mi pa zelo v{e~. Dobro bi
bilo, da pred objavo pridobi{ strokov-
no oceno,« sem ji ves navdu{en pove-
dal. Dovolila je objavo pesmi s pred-
logom, da jih pred tem ovrednoti ma-
gistrica umetnosti Romana Ercegovi~.
Romana je privolila, zato lahko ponu-
jamo njen komentar in izbor pesmi, ki
so v Aluminiju tako prvi~ ugledale lu~
sveta. 
Zanimiva je pot, ki je Aleksandro pri-
peljala med sodelavce uredni{tva.
Zaposlena je v ra~unovodstvu Alina, ki
je na vrhu upravne zgradbe, in je tako
kot vsi drugi v tem uspe{nem h~erin-
skem kolektivu vedno zelo zaposlena.
Opravlja zelo odgovorne naloge in
imeti je treba kar sre~o, da jo kje sre-
~a{. Tako je naklju~je hotelo, da sva se
lani februarja pred avtomatom za kavo
pogovorila o ~asopisu in pisanju. Nje-
ne besede so bile prepri~ljive, nasmeh
iskren in o~i {iroko odprte. Videti je
bilo, da v sebi nosi nekaj posebnega,
humanega, kar je vredno deliti z drugi-
mi. Vzpodbudil sem jo, da ta svoja
razmi{ljanja objavi v Aluminiju, po-
dobno, kot to `e nekaj ~asa uspe{no
po~ne  Antonija Krajnc. Vedel sem, da
ima te`ko in obenem bogato `ivljenj-
sko pot in da ji ni lahko premagati
strahu in neprijetnosti, ki jih prina{a

odpiranje pred javnostjo. Tudi ona je
zaupala nam in njeno prvo kolumno
smo v uredni{tvu z navdu{enjem spre-
jeli, {e posebej zaradi lepih fotografij,
ki jih je ponudila zraven. Tudi va{a
mnenja so bila zelo pozitivna, kar jo je
opogumilo, da je nadaljevala. Tako je
korak za korakom razvijala svojo
umetni{ko `ilico in stopila na pot
resnega pisanja.
Na tej poti je poleg ~lankov zgovorno
tudi najino dopisovanje, ki odkriva
celovitej{o sliko medsebojnega spo-
{tovanja in njenega zna~aja. Del~ek
tega vam z Aleksandrinim dovoljenjem
ponujam v branje.
»Z velikim veseljem bom kdaj kaj
napisala o tem ali onem ... Opazila
sem, da je vsak izvod Aluminija  pre-
pleten z rde~o nitjo, v smislu vse-
binske in oblikovne ideje. Prosim, da
mi zaupa{ rde~o nit bodo~ih {tevilk,
da ne bom brcala v temo …«
»Sem po~a{~ena, da mi je uredni{tvo
poklonilo celo stran ...«
»Vem, da ve~ina ljudi morda ne najde
vse lepote in {arma drobnih pozornos-
ti in zapravljajo ~as v iskanju ne~esa

ve~jega ... A na koncu ugotovi{, da so
ti mali drobci sestavljeni v krasen
mozaik `ivljenja …«
»Bom upo{tevala to mnenje. V zadnjih
petih letih me je doletelo `e toliko, da
sem bila ~isto na tleh. A pomembno
je, da ~lovek zbere dovolj mo~i in se
ponovno postavi na noge ter da se iz
vsega nekaj nau~i. Zdi se mi, da se
zdaj poznam mnogo bolje, da sem
mo~nej{a. Vse slabo je za nekaj dobro
... Morda imam za nekatere res malo
druga~en pogled na svet, a to je zago-
tovo posledica branja, saj skoraj vsak
teden po`rem kak{no knjigo ...«
»Svet te mora sprejeti tak{nega, kot si
... Saj takrat, ko si vesel in dobre volje,
te imajo vsi radi ... Nate se lepijo kot
ve{~e na svetlobo. A pravega prijatelja
spozna{ takrat, ko bli{~ lu~i ugasne ...
Ko barve izginejo ... Takrat ostanejo
tisti, ki so vredni tvojega smeha ...«
»Pomanjkanje komunikacije v `ivlje-
nju in na{a vedno ve~ja odtujenost bi
lahko bila tema za septembrski ~lanek
… Ko kupi pisanih listkov prekrijejo
na{a srca in ga je treba malo odstreti
ali pograbiti, da se spet najdemo ...«

»Hi{a lahko pogori, spomini na lepo
zbledijo, intelekt pa ostane ... In ljudje,
ki imajo svojo hrbtenico, svojo ideo-
logijo, vrednote in svoj na~in, so tisto,
kar vle~e ... In tak{ne ljudi imam rada,
ker s svojim mi{ljenjem in na~inom
plemenitijo vse, ~esar se dotaknejo ...
In to manjka ...«
»Danes je trinajsti november in ~lanek
potrebuje{ jutri ob 12.00 ... Sem `e
razmi{ljala o temah. V svoji glavi sem
`e zlagala besede, stavke, odstavke
....«
»To mi je danes polep{alo dan:
Aleksandra, vsaki~ ko preberem  tvoje
besede v Aluminiju, sem navdu{ena.
Zelo lepo pi{e{, tvoje pisanje se me
vedno zelo dotakne. Kar tako naprej,
da te bomo {e veliko brali.
Ivanka Zemljari~«
»Jaz sem na{la nekaj za telo ... to je
kolo ({e rima se) in narava ... In nekaj
za du{o ... to je branje, pisanje in
fotkanje ... In to je ~isto dovolj za mojo
sre~o ...«
»Naslov februarskega prispevka bo
KDO JE LJUBEZEN? Zakaj tako
nenavaden naslov? Iz preprostega
razloga. Ljubezen ni v stvareh, v mate-
rialnem ... Lahko gre{ na najlep{i kraj
na svetu, lahko si z najbolj{o osebo na
svetu, a to {e ni ljubezen ... Ljubezen
je to, kar nosi{ v sebi ...«
»@e sama misel, da bi lahko objavila
poezijo, svoje ob~utke, me navdaja s
sladkim vznemirjenjem … Od vseh
kritikov bi bila najbolj vesela
Romaninega mnenja ... Ona ima nek
poseben ob~utek za ~utenje ... Ne
znam opisati ... Ima tisto nekaj, ~esar
ve~ina nima ...«x

Pot, dolga leto dni

KULTURA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: ALENKA KOTNIK

Aleksandra Jelu{i~
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Aleksandro Jelu{i~ bralci Aluminija `e
poznamo, saj `e nekaj ~asa objavlja
svoje kolumne. V njih razmi{lja o
temah, kot so ljubezen, zdrava in {ko-
do`eljna radovednost, kultura branja v
sodobnem svetu, iskrenosti in pretvar-
janje, skratka o stvareh iz vsakdanjega
`ivljenja, s katerimi se vsi soo~amo. O
njih pi{e na zanimiv, pronicljiv, nev-
siljivo pou~en na~in in zraven zmeraj
doda kak{no svojo fotografijo. Njene
kolumne rada preberem. Vsaka od njih
me v nekem smislu preseneti. Ne le,
da mi da misliti z nekega druga~nega
zornega kota, temve~ tudi globlje
~utiti. 
Tudi svojo poezijo pi{e resni~no iz
sebe, tak{ne, kot je, in o svetu, kakor
ga do`ivlja. Ne skriva se za metafora-
mi kot intelektualnimi abstraktnimi
simboli, temve~ v njih zrcali videno,
za~uteno. Ranljivo in izpostavljeno. V
njenem pisanju se ~uti strast do
pisanja, `uborenje `ivljenja. Ne pos-
ku{a se prikazati v olep{ani oziroma
v{e~ni podobi in prav takrat je ~lovek
najlep{i.
Njen poeti~ni jezik je poln ljubezni,
prodiranja v ve~no prapo~elo `ivljenja,
zlasti pa je poln narave, pri ~emer
pesmi niso zgolj impresije narave. V
ve~ini izmed njih se ne postavlja v
vlogo opazovalke, temve~ se zliva z
njo; daruje soncu, prijateljuje z vet-
rom, postane drevo, pomlad, no~ … V
tak{nem odnosu lahko prepoznamo
povezanost ~loveka in narave, zna~il-
no za na{e prednike in vse staroselske
kulture sveta, v katerih narave niso
raz~lenjevali ali jo posku{ali razumeti,
temve~ so prodirali v njene skrivnosti
z urjenjem sposobnosti zlitja z njo.
»Ko sem postal narava, sem sprevidel,
kako {iroka je ~love{ka du{a,« pravi
Martin Prechtel v svoji knjigi Skrivno-

sti govore~e jaguarke, v kateri opisuje
`ivljenje med Maji v Gvatemali. 
Kot tudi pravi, je za majevsko kulturo
zna~ilen izredno spo{tljiv odnos do
govora. Pesni{ko se izra`ajo v vsak-
danjem `ivljenju ter poezijo vidijo in
sli{ijo v vseh stvareh, ne le v pesni{-
kih zbirkah in na literarnih ve~erih.
Verjamejo namre~, da se narava vsake
stvari skriva v njenem govoru. Narava
rasto~e trave je na primer govor duha
trave, cvetenje dreves je govor duha
dreves. Ker je govor vseh stvari njiho-
va narava, te narave spregovorijo v
`ivljenje. Prechtel trdi, da so podjet-
ni{ko naravnane dru`be, ki izgubijo
tako prepleteno pesni{ko spo{tovanje
do vsega, kar jih obdaja, obsojene, da
`ivijo v votlem svetu, polnem nepove-
zanih stvari. 
Ena izmed tistih, ki s svojim odnosom
do besed in vsega, kar nas obdaja,
o`ivljajo ta na{ votli svet, je gotovo
tudi Aleksandra. Besede niso le njena
molitev, temve~ je zgradila oltar prav
njim, kot pravi v eni svojih pesmi:
oltar besedam, poeziji ima sredi svoje-
ga srca. Njej daruje in rojeva – poezi-
jo svoje du{e du{i sveta.
^loveku ni lahko razgaliti svojih
globljih ~ustev in ob~utenj, zlasti ne
javno. A v nekem trenutku se pesnik
oziroma pesnica odlo~i, da jih podeli s
svetom, da naglas spregovori o svojih
globinah ter s tem prebuja globino, ki
je skrita prav v vsakem, ~eprav je
mnogi sploh ne poznajo ali ji ne daje-
jo pomena. Za to dejanje je potreben
pogum, ki ga je Aleksandri uspelo
zbrati, mi pa jo lahko podpremo tako,
da smo ji hvale`ni, da nam je odprla
srce, svoje in na{e, in jo podpremo v
nadaljnjem ustvarjanju.x

Poezija Aleksandre Jelu{i~

MAG. ROMANA ERCEGOVI^
FOTO: DARKO FERLINC
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Otrok

Besedam sem zgradila oltar.
Sredi svojega srca.
Vsak dan jim poklanjam 
svoje misli,
`elje.
Poklanjam jim svojo ljubezen.
Neko~ jim bom rodila otroka.
^utim, da raste,
stran za stranjo.
Rodila ga bom svetu.
Poezija.

Veter sem

Veter sem, 
ki vr{i med tvojimi kostmi.
V~asih te ne`no bo`am,
da trepeta{ v sami biti.
V~asih sem orkan,
ki te pretrese do korenin.
Lomim ti ude,
odna{am tvoje misli
kot listje pod nebo.
Ti pa kar stoji{ 
in ~aka{.
^aka{ Veter.

Ogenj za vekami

Legla bom med trave,
na pisane cvetove bom 
pripela svoje srce,
da ga ne odnese veter.
Svoje solze bom podarila 
Soncu,
da vsaj malo pogasim ta ogenj,
ki gori za vekami.

Nekdo

Vedno sem ~utila,
da mora obstajati nekdo
s tvojim nasmehom.
Da mora obstajati nekdo
z gore~im ognjem,
ki `ari pod tvojimi vekami
vsaki~,
ko se me dotakne{ 
z zaprtimi o~mi.

Bera~

Te`ko breme prena{am po svetu.
Kot bera~ s culami besed.
Ne vem, kje sem doma.
Ne najdem poti.
Sedem.
Razve`em svojo culo.
Naj se svet na~udi
njenega bremena.
Cula je prazna.
Jaz ostajam bera~.

De`

Nebo besni za mojim
strtim srcem,
~utim, da bo de`
razmo~il vro~a lica.
Rada imam slane kaplje,
na raz`rti zemlji,
sredi su{e.
Du{a se `ejna napije
novega jutra in
umije nebo soncu.
Potem sem Sonce,
ki osu{i premo~ene
trave.

Hvala

Hvala vam, polja!
Za ~aplje z dolgimi nogami,
za sonce, ujeto med klasi `it,
za veter med stebli koruze.
Hvala vam, trave!
Za {kr`ate in murne,
za cvetove spomin~ic in
pisane metulje.
Hvala vam, potoki!
Za `uborenje,
za ribe in sladkovodne pol`ke,
za kamne in `abe.
Hvala jezeru
za spokojnost,
za son~ne zahode,
za race in labode.
Ne zahvaljujem se, 
da ste tu zame.
Hvala samo,
da ste me sprejeli.
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V marsikom {e `ivi spomin na
Aleksandra Bla`a, tistega stikalni~arja,
ki je kar naprej nekaj rezbaril in je bil
– ali pa je {e vedno – poznan kot
najbolj{i izdelovalec miniaturnih
kurentov na Ptuju. Ja, pa seveda tudi v
Sloveniji. Da ne govorimo Evropi ...
Obiskala sva ga na njegovem domu v
Ore{ju. Seveda sva bila najavljena,
tako da naju je pri~akal kar na
dvori{~u. V »furtuhu«, kosmat kot
vedno in dobre volje kot vedno.
Najprej naju je peljal v delavnico, kjer
nastajajo tisti famozni kurenti. Polna
miza drobnega orodja je dajala vtis kar
solidne urejenosti in doma~nosti.
Nastajajo~a kapa takega starega, izvir-
nega kurenta, ki {e ni poznal ov~jega
ko`uha z dolgo dlako, ampak mu je
zadostoval katerikoli, pa ~etudi kravji,
ja le`ala sredi mize. In seveda je

mojster `e vedel, komu ga bo prodal. 
[e preden smo se za~eli prav pogo-
varjati, je povedal dva vica. Potem pa
smeh. 
Iz delavnice smo od{li v hi{o, sedli in
se za~eli pogovarjati o stvareh, zaradi
katerih sva pravzaprav pri{la. 
Seveda me je najprej zanimalo, od kod
je Aleksander Bla` in kaj ga je prines-
lo v te kraje. V Kidri~evo. V prvi blok.
Saj ni bil edini. Takrat je Kidri~evo
{ele nastajalo in vse njegove stanoval-
ce je od nekod prineslo. Mimogrede,
vedno se mi zdi zanimivo, ~e ima kdo
dve imeni. [koda, da ga star{i niso
poimenovali kar Bla`. 
Torej: pri{el je iz Ljubljane. Leta 1953
ga je podjetje Elektrosignal poslalo na
monta`o v nastajajo~o tovarno glinice
in aluminija v Kidri~evo. Ne vem zago-
tovo, mogo~e se je kraju takrat reklo

{e Strni{~e. Baje je bil poslan kazen-
sko. Pravi, da je bil dva meseca celo
partizan. Bil je kurir, da {e sam ni
vedel. S po{to so ga po{iljali sem in
tja po Ljubljani. Seveda mu niso
povedali, kaj nosi in komu. Postal je
~lan Skoja in kasneje tudi ~lan partije.
Podjetje ga je takrat poslalo na
monta`o na Brione. In tam so mladci,
polni energije in {e ~esa, preganjali
deklice in po~eli {e druge neumnosti.
Najbr` so tudi kaj delali. In sledila je
prej omenjena kazen. Kidri~evo. Tu pa
se je za~elo bolj zares. Aleksander se
je poro~il in ostal v teh krajih. V
Ljubljano se ne bi ve~ vrnil, ker tam
preprosto ne bi pre`ivel. Mestno `iv-
ljenje ni zanj.
TGA mu je kot elektrikarju ponujal

stanovanje. [olanega kadra je takrat
primanjkovalo. Bla` pa je `e poznal
stvari v tovarni, ker je pa~ sodeloval
pri monta`i, in tako so ga zaposlili.
Za~el je v Vzdr`evanju.
Kmalu zatem se je v tovarni zgodil
»{trajk«. Bil je zraven. Bil je »kriv« in
zato suspendiran. Pa se je prito`il in s
pomo~jo odvetnika dosegel, da so ga
sprejeli nazaj. Po vrnitvi so ga
zaposlili v stikalnici. [e vedno je bil
trn v peti takratnim politikom in spet
mu je grozilo prenehanje delovnega
razmerja. [el je kar do glavnega direk-
torja Grünfelda in mu povedal, da
odhaja. O~itno se direktorju to ni zdelo
v redu in je uredil, da je Bla` nemudo-
ma dobil odlo~bo za stalno zaposlitev.
Delovno mesto v stikalnici je bilo
dobro in slabo hkrati. Dobro zato, ker
je bilo ~isto in dokaj mirno. Po drugi
strani pa nikoli nisi vedel, kaj se bo

zgodilo. Tako je tudi danes. Velikih
izpadov elektri~ne energije si pa~ ne
moremo privo{~iti.
Beseda je stekla o umetnosti. Njegov
o~e je bil mesar. Rekli bi, da ni~
posebnega. Imel pa je neverjeten ~ut
za likovno umetnosti. Od tod tudi
polne stene slik, med njimi Vaupoti~e-
ve, Smrekarjeve, Lugari~eve, Me`ano-
ve. Otrokom pa je razdelil Gasparija,
Groharja in Jamo. Sama velika imena
slovenske likovne umetnosti. Noro!
Kon~no smo pogovor pripeljali tja,
kamor smo `eleli. H kurentu. Zanimalo
me je seveda, kdaj in kako je nastal
prvi kurent. Za dnevno sobo je Bla`
kupil pohi{tvo. Regal ali nekaj takega.
In na polico je `elel postaviti kurenta.
Hotel ga je kupiti nekje na Ptuju, pa ga

ni na{el. V nobeni trgovini ga niso
imeli. In odlo~il se je, da ga bo naredil
sam. Z izdelkom ni bil najbolj zado-
voljen. Spoznal je, da mora kurenta
najprej dodobra spoznati, ~e `eli izde-
lati res pravega. Za~el se je dru`iti z
ljudmi, ki so kurenta poznali in ki so
gojili pravi odnos do njega in do tradi-
cije. Tudi sam je postal kurent. Tako je
spoznal vse ~are kurenta in tradicije,
kar se je seveda poznalo pri izdelova-
nju kurentov v delavnici. Miniaturni
kurent ni kar neka lutka. O njem govori
s takim `arom in ljubeznijo, kot da bi
{lo za pravega `ivega kurenta. Pa saj
pravzaprav ni velike razlike. Njegovi
kurenti so res videti tako, kot da so
`ivi. 
Vsak njegov kurent ima za pasom {tiri
robce. To pomeni, da so si vsi enaki.
Nobeden od njih ni pomembnej{i od
drugega. Izdeluje jih `e {tirideset let,

To ni kurent, 
to je ena sama
ljubezen

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Aleksander Bla` je tako reko~ vse `ivljenje
delal v na{i tovarni. Do svoje upokojitve. Po
izobrazbi elektrikar je bil na delovnem mestu
stikalni~arja. Ve~ini Ptuj~anov je bolj po-
znan po izdelovanju kurentov. Prav gotovo
ga pri tem delu ne preka{a nih~e.
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pa {e ni naredil pravega. Nikoli ni do
kraja zadovoljen z izdelkom. Najbr` je
tako tudi prav. Tako delajo vsi veliki
mojstri.
Bla`ev kurent je izdelan iz velikega
{tevila razli~nih delov. Najprej je tu iz
plo~evine in `ice narejena osnovna
konstrukcija. Nato sledi maska iz
usnja, ko`e, perja in trakov iz razno-
barvnega krepastega papirja. Pa pla{~
iz ov~jega ko`uha. Posebno mesto
imajo rezbarski deli. Roke, ~evlji,
je`evka. Na ~evljih so prave, iz usnja
izdelane vezalke. Maska je ro~no
poslikana. Ja, pozabil sem {e na
nogavice, ki so spletene iz volne. Za
kurenta iz Lancove vasi morajo biti
zelene. Ta kurent je sploh poseben.
Brkov nima iz sirka kakor pernati

kurent, ampak iz konjske repne `ime.
Seveda tudi perja nima. Opremljen je z
rogovi, ki morajo biti obrnjeni navz-
dol. Navzgor obrnjene rogove ima
halo{ki kurent. 
Morda najva`nej{i del kurentove
opreme so zvonci. Tudi te Bla` izdelu-
je sam. Zanj so zvonci kot glasbeni
instrument. Morajo biti ugla{eni. Na
njih se da celo igrati. 
V enem samem kurentu se torej skriva
delo rezbarja, kleparja, kroja~a, slikar-
ja. In tako nastane kurent. Izdelal jih je
`e ve~ kot 2000. [e danes gredo za
med. Za enega porabi tudi do 30 ur
dela. Ko`o kupuje v Dom`alah pri
nekem krznarju. Kupuje jagenj~kove
ko`uhe z napako, take, ki jih krznar ne
more uporabiti za svoje delo. Zato jih
dobi ceneje. 
Ponujali so mu `e tudi, da bi namesto
rezbarskih delov, torej rok in ~evljev,

vlival plasti~ne. Naredili so nekaj
poizkusov, vendar se ni odlo~il za tako
izdelane dele. Popolnoma razumljivo.
Saj tako kurent ne bi ve~ bil pravi.
Kak{en pa bi bil plasti~ni kurent? In {e
po {tiridesetih  letih se jih ni naveli~al
izdelovati.
V svoji karieri je Bla` do`ivel marsikaj.
Prenekatera zgodba je povezana z njim
in njegovimi kurenti. Posejani so pov-
sod po svetu. Kupujejo jih razli~ni
ljudje z vsega sveta. Eden stoji celo v
avli evropskega parlamenta v Stras-
bourgu. 
Neko~ se je rokoval celo s kraljico. Na
kongresu karnevalskih mest na Ptuju.
In to z arubsko kraljico. [e sedaj
nimam pojma, kje je Aruba. Nisem {el
iskat na zemljevid.  Pa saj ni va`no.
Va`no je, da je bila kraljica. 

Neko~ pa je bil na Gra{kem sejmu. Ni
imel ognja, da bi si pri`gal cigareto, pa
ga je {el iskat. In na neki stojnici je
dobil poln `ep v`igalnikov, ki so bili
izmet pri tiskanju napisa. In kar na-
enkrat je zasli{al iz zvo~nikov svoje

ime. Klicali so ga v slovenski paviljon.
K Slovencem je na obisk pri{el Kurt
Waldheim, takratni sekretar Organi-
zacije zdru`enih narodov. @elel je
spoznati mojstra, ki zna izdelovati tako
lepe kurente.  
Poleg kurentov se Bla` loti izdelave {e
~esa. Naredil je popolnoma avtenti~en
pomanj{an lojtrski voz, pa plug, pa {e
kaj bi se na{lo. Igra na orglice in fraj-
tonarico. 
Ne vem, ali je dobro ali slabo, da se
Bla` ni nikoli nau~il govoriti po {tajer-
sko. Najbr` bo do konca `ivljenja
»vlekel« po ljubljansko. Va`no pa je,
da {e vedno govori s takim `arom in s
takim veseljem pripoveduje o svojih
kurentih, pa tudi o umetninah, ki jih
ima na steni. Pri svojih 78 letih je {e

zelo `ivahen, lahko bi rekel, da celo
malo razposajen. In ni~ ne ka`e, da bi
kmalu nehal izdelovati svoje kurente.
2000 kurentov po 30 ur je 60000 ur.
To pa je 2500 dni ali skoraj 7 let dela.
Neverjetno!x

Izdelal jih je `e ve~ kot 2000.

Pri svojih 78 letih je {e zelo
`ivahen, lahko bi rekel, da
celo malo razposajen. In ni~
ne ka`e, da bi kmalu nehal
izdelovati svoje kurente.
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Letos so zimski dnevi preoble~eni v
spomladanske in pti~i pojejo `e ves
januar. Narava na videz po~iva, trava
i{~e svetlobo dneva. Pustni dnevi so
zleteli mimo nas in {eme so se
umaknile vsakdanjim maskam. Bli`a
se osmi marec in spet bo veliko napi-
sanega o `enskah, kot da nista dovolj
njihova samozavest in mo~na volja do
`ivljenja. Kraljica `ivljenja ~aka na

praznovanja in se jih veseli sama ali
skupaj z otroki. 
V otro{kih letih se je marsikdo ubadal
z mislimi, da je princ ali princesa in da
je pomotoma pristal v dolgo~asni
dru`ini. Deklice `e zelo zgodaj znajo
igrati vlogo mamice in »skrbijo« za
pun~ko iz cunj. Mo{ki so bili vedno
ljubljeni zaradi svojih osupljivih
dejanj in tak{na lahko ob~udujemo `e
pri majhnih fantih. Ti pa resni~no niso
naivni, znajo se bojevati in zmagovati,
znajo izra`ati svoje `elje. Veliko otrok
je nerazumljenih, odrasli so `e zdavnaj
zapustili njihov svet in ga zamenjali z
zunanjim. Tak{ni odrasli ne vejo, da
imajo opravka s princi in princesami.
Dancem je to jasno in z otroki ravnajo
kraljevsko, povsod imajo prednost, so
spo{tovani, zgodaj se osamosvojijo in
napotijo svoji usodi naproti. Veliko
pomaga dr`ava, svoje prispevajo tudi
star{i.
^e odrasli ne spo{tujejo malega prin-
ca, ta ne pre`ivi. Z `ivljenjsko energijo
star{ev se bogatimo do pribli`no
tridesetega leta in potem je skrajni
~as, da se v celoti preklopimo na
lastne vire, prese`ke pa ljubeznivo vra-
~amo ljube~im star{em.
V mesecih, ki jih otrok pre`ivi v mate-
rinem trebuhu, se odvija nenehen boj
za `ivljenje. Novo `ivljenje se mora
uglasiti s frekvencami matere ali pa ne
pre`ivi, tudi prostora za gibanje je
vsak dan manj. Rojstvo je nov za~etek
in vedno obogati `ivljenje v dru`ini.
Potreba po star{evski ljubezni pri
otroku je prebujena s prvim vdihom in
traja desetletja. 
O~etova ljubezen je enako pomembna
kot materina, veliko otrok si jo nez-
nansko `eli. O~etje pogosto odhajajo

in se vra~ajo pozno popoldan, zve~er,
~ez nekaj dni, mesecev ali let ... Vedno
bolj odhajajo tudi mame. Princ ali
princesa hitro za~uti praznino in se
umakne, pobegne v svoj svet.
Veliko je napisanega in povedanega o
materinski ljubezni, premalo o
ljubezni o~etov. Pa zagotovo obstaja,
~eprav gr{ki miti ne poznajo dobrih
o~etov in to je precej pretresljivo
spoznanje. Koliko princev in princes je
doseglo tak{no ~utno bli`ino z
o~etom, ki si jo `eli? Koliko jih ~uti
varnost in zanesljivost v njegovih
objemih? 
Odsotnost o~eta je pravzaprav odsot-
nost kralja. Kaj naj kraljica brez svoje-
ga kralja? Kaj naj princ brez dobrega
vzora in kaj naj princeska brez ne`ne-
ga o~etovega objema?
O~e se pogosto oddaljuje, marsikateri
otrok ga nima niti za vzorec. Jeza, bes,
pitje so govorica stoletnih zlorab in
strup za odnose. V tak{nem okolju
otrok izgublja svojo kraljevsko kri,
mati in o~e se sporazumevata z njego-
vo pomo~jo ali pa ga niti ne opazita.
Tako majhen se ne more upreti, svojih
notranjih bojevnikov ne o`ivlja.
Vsakdo lahko vdre v njegovo du{o in
se tam sprehaja. Enkrat pozneje se bo
mogo~e spomnil ali spomnila, da
lahko zapre svoja notranja vrata pred
vsiljivci in ne dovoli vstopa v notranje
kraljestvo. 
Mo{ki, ki nima ve~ svojih notranjih
bojevnikov in se tega ne zaveda, je
vedno bolj oddaljen od `ensk. @enske
ljubijo zmagovalce, in ko so z njimi, se
same po~utijo kot zmagovalke. V
dana{njih ~asih naj ne bi bilo lahko
zmagovati in odkrivati nekaj novega.
Pravzaprav nikoli ni bilo preprosto in v

vseh ~asih je nekaterim uspevalo.
Izzivi so premo~ni, nekatere premami
um v svoje svetove. 
Kljub vsemu je videti, da se pomikamo
v obdobje pravih mo{kih in dobrih
o~etov. Na vsak na~in se pri sodobnih
mo{kih ~uti pridih ne`nosti in mehko-
be, vedno bolj pogosto je sre~ati
o~ete, ki vozijo otroke v vrtec ali iz
vrtca in so {e poslovno uspe{ni. Otro-
ci so na{a srca, ki hodijo in se nam
vedno vra~ajo.
Vse ve~ o~etov iskreno ljubi svoje
otroke, ob sobotah in nedeljah izklap-
ljajo mobilne telefone ali se odpovejo
delu zaslu`ka, da bi u`ivali v enkratnih
trenutkih s princem ali princeso.

2
Pred leti sem prebrala resni~no zgod-
bo o nekem o~etu in ta zgodba mi je
ostala v spominu. O~e se je veliko
ukvarjal s svojo h~erkico in vsak dan
po vrnitvi iz slu`be jo je vzel na roke,
zaplesal z njo in ji zapel: »Rad te
imam, moja mala deklica.« 
Ko je odra{~ala, jo je objemal, plesal z
njo in pel vedno isto pesmico.
Deklica je odrasla in se odpravila na
{tudij v bolj oddaljeno ve~je mesto.
Domov je prihajala le nekajkrat na
leto. Nepri~akovano je dobila sporo~i-
lo, da je o~e zbolel in naj pride domov.
S solzami v srcu je prihitela in se
zna{la v sobi bolnega o~eta. Ta ni
mogel govoriti, gledala sta se in
objela.
O~e je s prsti za~el bobnati melodijo
pesmice: »Rad te imam, moja mala
deklica.«
Vse dobre o~ete, kjer koli so, naj
spremlja spoznanje, da so kralji `iv-
ljenja in otro{kih src. Vsem njim
podarjam iskreno ob~udovanje.x

Za vse dobre o~ete

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC
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Vsak ~lovek ima svoje dobre in svoje
slabe dneve. Naj je {e tako »son~ka-
sta« oseba, vedno se iz kak{nega
skritega kota po`enejo ~rni oblaki in se
polastijo veselih koti~kov na{ih src.
Potem se trudimo, da bi jim ube`ali in
ponovno iz`arevali skrito sre~o in
zadovoljstvo. Vsak ~lovek ljubi. Brez
ljubezni ni utripa srca, brez ljubezni ni
smeha, ni zadovoljstva, brez ljubezni
ni ni~esar … Ljubezen je povsod okoli
nas. Lahko ljubimo star{e, otroke,

drage, trave, ro`e, oblake … Ljubezen
ne pozna oblik in vedno je prava, ~e jo
le izbere srce in vsaj za trenutek
zagospodari nad razumom, katerega
su`nji smo. ^e ljubimo, dajemo, se
razdajamo. Ljubezen ne pozna prera-
~unljivosti. Daje in ne vpra{a po vra~i-
lu. Ne pozna dolgov in obresti. Pre-
prosto se daje … In prav ~istost po-
darjanja je tisto, kar ima svoj ~ar. ^e jo
poklanja{, ni~esar ne izgubi{ in
ni~esar ne pogre{a{. Ljubezen ni skri-
ta v {opkih, v marcipanovih ~okoladah
in jagodnih tortah. Skrita je v ljudeh,
po~iva v pogledih, v nasmehih, v
poljubih, v dotikih … Skrita je v na-
ravi, v {umenju dreves, v regratovih
lu~kah, v vetru, ki bo`a poletje in nas
naredi sre~ne … To je ljubezen. Zato
mi za valentinovo ne podarjaj pisanih
pentelj in v lep papir ovitih sr~kastih
bombonjer. Podari mi svoj nasmeh in
sonce in veter … Lahko mi podari{
lep son~ni zahod na jezeru ali ulovi{
zame zadnje sne`inke pred odhodom
zime … Potem vem, da je vse to samo
zame. Posebno, druga~no, tvoje … In

vsak izmed nas je druga~en. Vsak nosi
v sebi svojo noto. Vsak smeh zveni
druga~e, vsak ljubi druga~e, vsak daje
na svoj na~in in na svoj na~in spreje-
ma. Zato ne dovoli, da ti reklame in
vsa v celofan zavita darila, ki ti jih
vsiljujejo za valentinovo, praznik ljudi,
ki nekaj ali nekoga ljubijo, meglijo
izbiro srca. Ni stvar v podarjenem,
stvar je v tebi … Podari nekomu ta
posebni ko{~ek sebe, in ~e je oseba
resni~no vredna dajanja, bo za~utila
te`o podarjenega. To si ti, to je del
tebe, to je tvoj na~in, na katerega
ljubi{. Samo tvoj … Sam se odlo~a{,
kdaj in kaj bo{ podarjal. Sam se
odlo~a{, komu se bo{ razdajal. Ni
va`no, kako se imenuje dan, lahko je
valentinovo, lahko je samo navaden
petek. Naredi ga posebnega za nekoga.
Bodi njegova sre~a in njegova sre~a te
bo osre~ila. Kdo je ljubezen? Ljubezen
smo ljudje. Ne i{~i je v drugih, najdi jo
v sebi in podari nekomu za ni~. Naj te
ne bo strah, da se bi izgubila med
mno`ico. Ljubezen vedno najde pot
domov … x

Kdo je ljubezen?

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

KOLUMNA
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Obarjada, 
kurentov skok, pust

FOTO: SRDAN MOHORI^, IVO ERCEGOVI]

FOTOREPORTA@A
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Zaradi postopnega »zvi{evanja« po-
gojev za upokojevanje se na za~etku
vsakega novega leta pogosto sli{i, da
se spet spreminja pokojninska zako-
nodaja. Ker gre samo za postopno
uveljavljanje sprememb, sprejetih leta
2003, vas tudi letos seznanjamo s po-
goji, ki veljajo za leto 2008, in vas
hkrati obve{~amo, da se zakonodaja ni
ni~ spremenila.
Za `enske izhaja postopno uveljavlja-
nje reforme iz leta 2002. Trajalo bo do
leta 2013 (pokojninska doba) in 2014
(minimalna starost), ko bosta pogoja
za upokojitev 38 let pokojninske dobe
in starost 58 let.
Danes vam `elimo predstaviti, kateri
so pogoji, ki jih morate izpolnjevati,
da bi se lahko upokojili letos, torej
2008. 
Do starostne pokojnine ste upravi~eni,
ko izpolnite dva pogoja:  
- zadostno {tevilo let delovne oziroma

pokojninske dobe in
- z  zakonom predpisano starost.

IIzzppoollnnjjeennaa  mmoorraattaa  bbiittii  oobbaa  ppooggoojjaa
hhkkrraattii  (starost in pokojninska doba). 

@@eennsskkaa se letos lahko upokoji, kot je
predstavljeno v tabeli 1, mmoo{{kkii pa tako
kot je predstavljeno v tabeli 2. 

OOddmmeerraa  ppookkoojjnniinnee
Pokojnina se odmeri od pokojninske
osnove. Vi{ina pokojninske osnove se
praviloma dolo~i na podlagi pla~, ki
jih je zavarovanec prejel, oziroma od
zavarovalnih osnov, od katerih so mu

bili obra~unani prispevki od vklju~no
leta 1970 dalje. Od leta 2008 dalje se
pokojninska osnova izra~unava na
podlagi pla~ oziroma zavarovalnih
osnov iz katerih koli zaporednih naju-
godnej{ih oosseemmnnaajjssttiihh  lleett zavarova-
nja.
PPoollnnaa  ssttaarroosstt za pridobitev starostne
pokojnine se po letih postopno zvi{uje
in se razlikuje glede na spol:
--  zzaa  mmoo{{kkee se polna starost zvi{uje po

6 mesecev na leto in je za leto 2008
62 let 6 mesecev, 

--  zzaa  `̀eennsskkee pa se polna starost zvi{uje
po 4 mesece na leto in je za leto
2008 56 let. 

PPoollnnaa  ssttaarroosstt  ssee  llaahhkkoo  ttuuddii  zznnii`̀aa,,  iinn  ttoo
vv  pprriimmeerriihh,,  kkii  jjiihh  nnaavvaajjaammoo  vv  nnaaddaalljjee--
vvaannjjuu..
ZZnnii`̀aannjjee  ssttaarroossttii  zzaarraaddii  ssttaarr{{eevvssttvvaa  za
vsakega rojenega ali posvojenega
otroka, ki je slovenski dr`avljan, posa-
meznik pa je zanj skrbel in ga vzgajal
vsaj pet let (star{evstvo).

Kateri od star{ev bo zni`anje starostne
meje izkoristil, se star{a praviloma
dogovorita sporazumno. ^e sporazu-

ma ni, je do zni`anja upravi~en tisti od
star{ev, ki je uveljavil pravico do star-
{evskega dopusta (sem spada: porod-
ni{ki dopust, ~as prejemanja nadome-
stila za ~as porodni{kega dopusta, do-
pust za nego in varstvo otroka in dalj{i
dopust za nego in varstvo otroka). ^e
nobeden od star{ev ni bil na star-
{evskem dopustu ali sta uveljavila
pravico do star{evskega dopusta v
enakem delu, je do zni`anja starostne
meje upravi~ena `enska. 
Pri tem starostna meja za `ensko ne
more biti ni`ja od 53 let, za mo{kega
pa ne ni`ja od 58 let. (gl. tabelo 3)

ZZnnii`̀aannjjee  ssttaarroossttii  zzaarraaddii  ddeellaa  nnaa  ddeelloovv--
nneemm  mmeessttuu,,  nnaa  kkaatteerreemm  ssee  {{tteejjee
zzaavvaarroovvaallnnaa  ddoobbaa  ss  ppoovvee~~aannjjeemm  ((bbeennii--
ffiikkaacciijjaa))
Delavcem, ki so delali na delovnih
mestih, na katerih se je {tela
zavarovalna doba s pove~anjem in so
imeli do 31. 12. 2000 25 let pokoj-
ninske dobe (delovna doba in
zavarovalna doba s pove~anjem sku-
paj), se starost zni`a za toliko mese-
cev, kolikor so jih pridobili na ra~un
{tetja zavarovalne dobe s pove~anjem. 
Pri delavcih, ki do 31. 12. 2000 {e
niso imeli skupaj 25 let pokojninske
dobe, pa je zakonsko dolo~ena spod-
nja meja starosti, do katere se jim
lahko zni`a starost za pridobitev prav-
ice do pokojnine. Za vsakega posa-
meznika je potreben  prera~un.

ZZnnii`̀aannjjee  ssttaarroossttii  zzaarraaddii  oosseebbnniihh
ookkoollii{{~~iinn,,  ppooggoojjeenniihh  zz  zzddrraavvssttvveenniimm
ssttaannjjeemm  zzaavvaarroovvaannccaa,,  velja za:
- zaposlene delavce, ki imajo najmanj

70-odstotno telesno okvaro, 

SSTTAARROOSSTT PPOOKKOOJJNNIINNSSKKAA DDOOBBAA
58 let 40 let  
63 let najmanj 20 let 
65 let najmanj 15 let zavarovalne dobe

Tabela 2: Upokojevanje v letu 2008 – mo{ki

SSTTAARROOSSTT PPOOKKOOJJNNIINNSSKKAA  DDOOBBAA
56 let 36 let in 9 mesecev
61 let najmanj 20 let
63 let najmanj 15 let zavarovalne dobe

Tabela 1: Upokojevanje v letu 2008 – `enske

Upokojevanje v leto{njem letu

Jo`ica Tumpej

JO@ICA TUMPEJ

SLU@BE
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- voja{ke invalide od  I. do VI. stopnje, 
- civilne invalide vojne od I. do VI.

skupine, 
- slepe, 
- gluhe, 
- obolele za distrofijo in sorodnimi

mi{i~nimi ali nevromi{i~nimi bolez-
nimi in paraplegijo, 

- obolele za cerebralno in otro{ko
paralizo, 

- obolele za multiplo sklerozo in
ekstrapiramidnimi obolenji.

PPrrii  tteehh zzaappoosslleenniihh ssee  ssttaarroosstt  zznnii`̀aa  zzaa

eennoo  lleettoo  zzaa  vvssaakkaa  {{ttiirrii  lleettaa,,  pprreebbiittaa  vv

zzaavvaarroovvaannjjuu.

ZZnnii`̀aannjjee  ssttaarroossttii  zzaarraaddii  vvkklljjuu~~iittvvee  vv

oobbvveezznnoo  zzaavvaarroovvaannjjee  pprreedd  ddooppoollnniittvviijjoo

1188..  lleettaa  ssttaarroossttii  

To zni`anje lahko uveljavljajo samo

`enske. Polna starost se leta 2008

lahko zni`a za 77  mmeesseecceevv  zzaa  vvssaakkoo  lleettoo

ddeellaa  pprreedd  1188..  lleettoomm  ssttaarroossttii. 

DDooddaannaa  ddoobbaa  zzaa  ddooppoollnniitteevv  mmaannjjkkaa--
jjoo~~ee  ppookkoojjnniinnsskkee  ddoobbee
Leta 2008 jjee mmooggoo~~ee  mmaannjjkkaajjoo~~oo
ppookkoojjnniinnsskkoo  ddoobboo za izpolnitev pogo-
jev za pridobitev pravice do starostne
pokojnine ddooppoollnniittii  ttuuddii  zz  ddooddaannoo
ddoobboo. Ta obsega: 
- ~as zaklju~enega {tudija na dodi-

plomskem in podiplomskem {olan-
ju; 

- dejanski ~as obveznega voja{kega
roka, nadomestne civilne slu`be ali
~as osnovnega usposabljanja za re-
zervni sestav; 

- ~as, v katerem je bil zavarovanec pri-
javljen pri zavodu za zaposlovanje
kot iskalec zaposlitve ali brezposelna
oseba.

Zgornje je mo`no le, ~e ta obdobja
niso v{teta v pokojninsko dobo na ka-

ki drugi podlagi (npr. z dokupom).
Leta 2008 se lahko upravi~encu za
izpolnitev pogojev za pridobitev pra-
vice do starostne pokojnine upo{teva
sseeddeemm  mmeesseecceevv  zzaa  ppoossaammeezznnoo  lleettoo
oobbddoobbjjaa,,  kkii  ssee  {{tteejjee  vv  ddooddaannoo  ddoobboo
(npr. za tri leta {tudija enaindvajset
mesecev). 
Dodana doba se upo{teva le za izpol-
nitev pogojev za pridobitev pravice do
starostne pokojnine, ne vpliva pa na
njeno vi{ino, saj se vi{ina odstotka za
odmero starostne pokojnine dolo~i
brez dodane dobe. Dodana doba se
tudi ne {teje v delovno dobo.x

Talum, d.d., je sodobno proizvodno podjetje, kjer proizvajamo primarni aluminij in aluminijske proizvode najvi{je kakovosti. 
Na{i uspehi temeljijo na odgovornem poslovanju na podro~ju kakovosti, varovanja okolja ter varnosti in zdravja vseh zaposlenih.

RAZPISUJEMO KADROVSKE [TIPENDIJE

RRaazzmmii{{lljjaa{{  oo  pprriihhooddnnoossttii??
TTee  zzaanniimmaa  zzaappoosslliitteevv  ppoo  kkoonn~~aanneemm  {{oollaannjjuu??

VV  TTaalluummuu  rraazzppiissuujjeemmoo  {{ttiippeennddiijjee  zzaa::
univ. dipl. in`. strojni{tva – smer energetika (1 {tipendija),
univ. dipl. in`. strojni{tva – smet tehnologija (1 {tipendija),

univ. dipl. ekonomist – smer komercialna dejavnost (1 {tipendija),
univ. dipl. in`. strojni{tva – smer konstrukterstvo (1 {tipendija),

univ. dipl. in`. metalurgije in materialov (2 {tipendiji),
gospodarski in`enir – smer strojni{tvo (1 {tipendija),

Strojni mehanik (4 {tipendije),
Mehatronik – operater (4 {tipendije),

Livar (7 {tipendij),

Izkoristi prilo`nost za lahkotno prihodnost.
Za ve~ informacij lahko pokli~ete 02/7995 115 

Svoje pro{nje lahko naslovite na: Talum d.d. Kidri~evo, kadrovska slu`ba, Tovarni{ka cesta 10, 2325 Kidri~evo

Tabela 3: Zni`anje polne starosti za star{evstvo za leto 2008:

1 otrok 4 mesece 15 dni  
2 otroka 11 mesecev 8 dni  
3 otroci 20 mesecev 8 dni
vsak naslednji otrok dodatno {e 11 mesecev 8 dni

Iz lanskega sre~anja upokojencevIz sre~anja upokojencev
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Po kratki in hudi bolezni je 27. januar-
ja 2008 preminil na{ spo{tovani
sodelavec Fahrudin Mujkanovi}, ki
smo ga po doma~e imenovali Fahro.
@ivljenjska pot ga je v Slovenijo
zanesla leta 1971. Leta 1973 se je za-
poslil v takratni Tovarni glinice in alu-
minija v Kidri~evem. Za~el je v pro-
metnem oddelku kot transportni dela-
vec, od leta 1977 pa je delal v elek-
trolizi. Leta 1881 je bil zaradi zdrav-
stvenih te`av preme{~en v gozdno
skupino in opravljal je la`ja dela. Ja-
nuarja 1992 pa je pri{el k nam, v pod-
jetje Revital, kot razna{alec po{te. 
Fahro je bil ~lovek, ki je hotel in znal
vse urediti {e isti dan, pa naj je {lo za
dostavo po{te na banko, ob~ino, dav~-
ni urad ali kam drugam. Ve~krat je za

sodelavce in prijatelje opravil tudi
kak{no zasebno pot. Imel je ob~utek
za ljudi in primeren odnos do strank v
Talumu in na terenu, tako da smo mu
zaupali marsikatero zahtevnej{e delo,
ki ga je vedno znal re{iti v kratkem
~asu. 
Poseben odnos je imel do slu`benega
osebnega avtomobila, ki ga je posebej
~uval in negoval, najbolj pa je bil ne-
sre~en, ko je njegov avto uporabljal
kdo drug, ~e{ umazan bo.
Zaupal nam je, da si v rodni Janji v
Bosni gradi hi{o, in skupaj z njim smo
se veselili, ko smo po vsakokratni vr-
nitvi z dopusta gledali fotografije nje-
govih uspehov. 
Zadnji dopust je imel pred odhodom v
bolni{nico, ko je v hi{i in okolici

opravil {e zadnja dela pred zimo. Ta-
krat niti slutili nismo, da se je dejan-
sko {el za vedno poslovit od svojih
doma~ih. 
Hi{o je dokon~al z vsemi podrobnost-
mi in vzorno je uredil okolico, z `eljo,
da bo v pokoju u`ival mir. @e sedaj
nas je vabil, da ga moramo takrat obi-
skati. Njegovemu vabilu smo se odz-
vali, vendar `al na njegovi zadnji poti,
ko smo ga 30. januarja 2008
pospremili k zadnjemu po~itku v rodni
Janji, na pokopali{~u, ki je v neposre-
dni bli`ini njegovega doma.
Prepri~an sem, da bomo vsi, ki smo
Fahra poznali, ohranili nanj lep spo-
min kot na po{tenega in vestnega so-
delavca ter dobrega prijatelja.x

V spomin Fahru

STANE MEDIK

Fahrudin Mujkanovi}
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: KALMAR – LUKA NA JUGU [VEDSKE, AJMALIN – RASTLINSKI
ALKALOID, RIBEIRO – PORTUGALSKI PISATELJ (AQUILINO, 1885-1963),
EDZNA – STARO MAJEVSKO MESTO NA POLOTOKU YUCATAN, NOA –
MAD@ARSKI [AHIST (JOSEPH, 1856-1903), ARO – DANSKI OTOK.

KRI@ANKA
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^esar ne moremo meriti, tistega ne moremo upravljati.


